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F o r o r d
Soborg Gymnasium blev grundlagt i 1961. Det var det ar, da en valgretsal-
der pa 21 ar blev bekr&ftet ved folkeafstemning, da det forste menneske
(Juri Gagarin) cirklede om jorden i en rumkabine, da FN-generalsekret&r
Dag Hammerskjold omkom ved en flyveulykke i Afrika, Da John F. Ken-
nedy blev indsat som USA'S pr&sident - og da 5070 af en dansk ungdomsar-
gang gik i gymnasiet (i dag ca. 35 070). Set med dagens ojne er disse forhold
ligesa fjerne, som arets danske deltagelse i fodbold-VM i Mexico vil v&re
i 2011, nar Soborg Gymnasium fejrer 50 ars jubil&um.

60'erne var en okonomisk opgangstid, hvor bl.a. Gladsaxe kommune
med fremsyn og forstaelse investerede i ungdomsuddannelser og andre at-
traktive kommunale forhold. Da edb meldte sig pa undervisningsfronten,
var Soborg Gymnasium med fremme. Et datalager pa 64.000 bytes vakte
n&segrus beundring. I dag har skolens edb anl&g i administrationen lager~
muligheder pa 20.000.000 bytes.

Som offentlig institution har Soborg Gymnasium i 25 aret saledes v&ret
et spejlbillede af tidens holdninger og muligheder.

Hver artikel forsoger at tegne en lille del af den store mosaik, der hedder
Soborg Gymnasiums historie, traditioner og legender. De indforstaede vil
I�se dem med geiikendelsens gl&de, (ogsa de, der star mellem linierne), og
de uindviede vil fornemme en udvikling, som erlobet st&rkt.

Pa skolens vegne vil jeg gerne bringe en stor tak til alle bidragydere og on~
ske god fornojelse med I�SnIng af festskriftet.

Soborg, den 15. april 1986
Ralf Nielsen



Soborg Gymnasium - 25 ar

J0Bokth GY
I begyndelsen af 60'erne skod 5 16-etages hojhuse op i den del af Soborg,
som gr&nser op mod Utterslev Mose. Sammen med nogle 4- og 8-etages
blokke skulle de komme til at markere sig som Gladsaxes ansigt mod Ko-
benhavn, og fa ar senere blive kendt af alle under navnet Hoje Gl?.dsaxe.

Det var en virkeliggorelse af den franske arkitekt le Corbusier's ideer fra
2 0 a r f o r :

Mennesket og naturen er elementer, som skal bringes i ligev&gt af men-
neskets bolig.
Hojhuset skal give os himlen og landskabet tilbage.
Hojhuset skal v&re omgivet af tr&er, natur og af dyrket og uberort
l a n d .

Fa ar senere boede der over 5000 mennesker i Hoje Gladsaxe. Den skulle
fungere som en lille by i sig selv og blev derfor indrettet med indkobsfacili-
teter, posthus, kirke, borneinstitutioner, 2 folkeskoler og I gymnasium. I
delte miljo fodtes Soborg Gymnasium i 1961.

I begyndelsen var alle skolerne kommunale, ikke blot Dag Hammer-
skjoldskolen og John F. Kennedyskolen, men ogsa Soborg Gymnasium.
De er bygget som en enhed, og bade pa en tegning og i den daglige hverdag
pa stedet kan det v&re sv&rt at skelne, hvornar man er i den enes og hvornar
i d e n a n d e n s l o k a l e r .

Efter kommunalreformen i 1970 startede forberedelsen til, at gymnasier-
ne skulle administreres af amterne, og i Kobenhavns amt forhandlede vi
om overtagelse af 5 kommunale gymnasier. Foruden Soborg var det 0re-
gard, Gladsaxe, Ballerup og Tarnby. Overtagelsen fandt sted, og l. april
1973 &ndrede Soborg Gymnasium status fra kommunalt til amtskommu-
nalt gymnasium. Der skulle ga endnu 13 ar, for ogsa statsgymnasierne fik
samme status. Det voldte juristerne en del hovedbrud at afgore, om de f&l-
les rum ved Hoje Gladsaxe-skolerne skulle tilhore folkeskolerne eller gym-
nasiet, men at opdelingen blev foretaget med heldig hand fremgar af den
kendsgerning, at der reelt aldrig har v&ret nabostridigheder.

Tv&rtimod er der eksempler pa gensidige fordele. Her foler jeg is&r
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trang til at n&vne en stor og fornem mosaik af Carl Henning Pedersen. Det
er maske fa, som kender den, men den findes opstillet i hallen ved kirketor-
vet med f&lles adgang til folkeskole og gymnasium. Mosaikken hedder
KOMPOSITION. Den er 2 m hoj og 20 m lang. Stenene stammer fra Vene-
dig og er handhugget af kunstneren, som var ca. 3 ar om at skabe dette
v&rk, der blev indviet tidligt i 70'erne. Mosaikken gor denne adgang til So-
bor(y Gymnasium til en s&rlig god oplevelse.

Soborg Gymnasium er et af de mest moderne og bedst udstyrede gymna-
sier m.h.t. lokaler og undervisningsfaciliteter af de 5, amtet overtog i 1973.
I spidsbelastningsarene har op lil 25 gymnasie- og HF klasser haft gode vil-
kar for undervisning.

Bornetallet i Hoje Gladsaxe savel som alle andre steder er som bekendt
faldet st&rkt gennem de sidste l 0-15 ar. Det har sat sine pr&g pa folkesko-
len og i de senere ar ogsa pa gymnasiet. For fa ar siden blev de to naboskoler
sammenlagt til en, og ogsa pa gymnasieromradet forestar store tilpasnin-
ger. Gladsaxe kommune har i sig selv grundlag for 2 offentlige gymnasier,
men fra mange omliggende gymnasier er der stor komkurrence om de nu
f&rre elever. Ydermere har man nu fra statens side indfort optagelsesbe-
stemmelser, som varsler sv&rere tider for gymnasier med udpr&get lokalt
tilhorsforhold - som fx Soborg Gymnaisum.

Derfor er det ogsa en s&rlig gl&de for mig, at Soborg Gymnasium nu er
blevet anerkendt som idr&tsgymnasium. Det er en naturlig udvikling af de
tilstedev&rende muligheder, et dygtigt l&rerkorps og gode idr&tsfaciliteter
bade pa gymnasiet og i umiddelbar n&rhed heraf. Jeg haber og forventer,
at det vil bidrage til at styrke den sogning til gymnasiet, som efter de nye op-
tagelsesregler skal v&re gymnasiernes eksistensgrundlag.

Det er med stor gl&de, jeg nu tager fat pa den store opgave at v&re for-
mand for et udvalg, som blandt andet skal administrere Soborg Gymna-
sium.jeg har ikke tal pa, hvor mange unge som har faet studenter- og HF-
eksamen pa Soborg Gymnasium i de forste 25 ar, men af det aktuelle stati-
stiske materiale kan jeg se, at der hvert ar er udkl&kket 6-8 klasser med stu-
denter og- indtil 1985 - 3 klasser med HF-studerende. Elev- og klassetalle-
ne bliver nok lidt f&rre i de kommende ar, men jeg haber, Soborg Gymnasi-
um ogsa fremover vil markere sig som et gymnasium, der bade f01ger med
og forer an i udviklingen og har visioner og kvaliteter, som vil v&re til me-
ning og gavn for egnens unge.

Hjerteligt til lykke med de forste 25 ar.
B i r t h e N i e l s e n

Formand for undervisnings~ og kulturudvalget
K o b e n h a v n s A m t s k o m m u n e
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E t i n t e r v i e w m e d

borgmester Erhard Jacobsen
om Soborg Gymnasium
Hvorledes kom man pa den tanke at oprette et gymnasium, som man endnu
i k k e h a v d e l o k a l e r t i l ?

Vi har altid haft det sadan her i kommunen, at vi har haft plads til alle,
der sogte at komme pa gymna.siet, indtil sidste ar, da vi pludselig stod med
ei overskud pa 25 elever. Vi matte da oprette et eftermiddagshold, men vi
var klar over, at vi i ar ville sta med ei endnu storre elevoverskud. Af hensyn
til bade l&rere og elever kunne vi ikke oprette et eftermiddagsgymnasium,
og sa var der kun den udvej tilbage, som nu er fort ud i praksis, hvis alle,
der sogte, skulle pa gymnasiet.

Hvordan med l&rerproblemet?
Ja, det var jo et stort problem. Vi kunne ikke arrangere undervisningen

som overarbejde fra kl. 14-20, og skaffe I�rere til et andet tidspunkt var
vanskeligt. Havde vi mattet tage l&rere fra hele landet, var det ikke blevet
sa besv&rligt; men pa grund af l&rermangelen blev det forbudt. Den ene~
ste, som man fik lov til at tage andetsteds fra, var rektor Ostergaard, som
lige var kommet hjem fra New York.

Hvordan ligger det med opforelsen af gymnasiets fremtidige lokaler?
Tilladelsen til byggeriet har vi faet. Skolen vil komme til at liggL pa

Lundegardens marker.
Hvorniir pabegyndes arbejdet?

Vi regner med, at det forste spade.stik vil blive taget her i10bet af efter-
aret, alt efter hvordan vejret arter sig, ellers til foraret.

Hvornar vil skolen sta f&rdig.
Vi begynder med boligerne, og hele byggeriet skulle sta f&rdigt om tre

Borgmester Erhard Jacobsen. rektor Ulf Ostergaard medfrue ved translokationen 1966.

Skolen kommer til at besta af to folkeskoler og et gymnasium, som dog
kommer til at arbejde uafh&ngigt af hinanden. Kun vil visse lokaler som
f.eks. gymnastiksale blive benyttet f&lles.

Kommer de r svommebass in?
Nej, der vil ikke blive lavet Svommebassin, da vi regner med at kunne

benytte kommunens, som til den tid vil se ganske anderledes ud end nu.
Hvordan med lokaler til n&ste ar?

Vi havde overvejet at indrette Lundegarden til skole, men vi har netop
set pa den, og det har vist sig ganske umuligt. Forelobig har vi ingen ioka-
ler. men det skal nok ga. Soborg Gymnasium forts&tter, som det er be-
gyndt, som et ganske almindeligt gymnasium selv under de noget m&rkeli-
ge forhold.

a r .

Det vil sige, at de, der nu gar i l. g. ikke vil komme til at ga pa skolen?
Det er der ikke .store chancer for.

Hvordan vil skolen komme til at se ud? Fra skolebladet ALÉKTO - december 1961
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Soborg Gymnasium og Gladsaxe
k o m m u n e
Hoje Gladsaxe-bebyggelsen blev for 25-30 ar siden diskuteret vidt og bredt
og meget l&nge.

Skulle man bygge hojt eller lavt? Det hoje byggeri giver mulighed for et
siort, smukt og varieret friareal og en vidunderlig udsigt fra de fleste lejlig-
heder, hvorimod t&t/lav bebyggelse ville fylde hele arealet ud.

Havde man dengang vidst, hvad hojhusboligbyggeri rummer af sv&re
problemer, ha�'de nian sikkert valgt at bygge lavt.

Uanset byggeform ville byggeriet omfatte ca. 2.000 lejligheder, og efter
de erfaringer myndighederIie pa det tidspunkt kunne mobilisere med hen-
syn til befolkningsprognoser, specielt angaende skoleelever altsa gruppen
melleni 6 og 19 ar, skonnede man, at Hoje Gladsaxe byggeriet ville fa behov
for 2 3-sporede folkeskoler og et gymnasium, der ogsa skulle d&kke den
ovrige, sydlige del af konimunen.

DLt var Sv�rt at komme i gang med Soborg Gymnasium. Kommunalbe-
styrelsen sadan hed byradet dengang - tilskrev undervisningsministeriet
allerede den I 1.11.60 og sagde bl.a. >>man forventer ca. 280 gymnasieaspi-
ranter lil aug. 1961, hvoraf man beregner at optage ca. 168 elever med ca.
72 i sprooligt og 96 i matematisk gymnasium, altsa i alt 7 elevklasser. For
i hN'ert f.ald 3 af disse klasser ma der findes anden pladsmulighed end Glad-
saxe Gymnasium<<.

Ministeriets tilladelse til start blev givet, og stillingen som rektor blev op-
slaet og besat pr. 1.7.61 med Ulf ostergard, der herefter matte tr&kkes med
alle begyndervanskelighederne sammen med en r&kke udmErkede l&rere.

Skolens forste adres.se N'ar Skoleparkens selskabslokaler pa Triumfvej i
Bagsv�rd, derefter rykkede gymnasiet til en lille smuk bygning pa M0rk-
hojvej 233.

18.5.65 skrev skoleforvaltningen til lederen af kommunens hj&lpeskole:
>>Det meddeles herved, at skolekommissionen og kummunalbestyrelsen
har tiltradt forslaget om hj&lpeskolens overtagelse af skolebygningen pa
Morkhojvej 233, nar Soborg Gymnasium flytter ind i de nye lokaler pa
Lunde-Hyldegardens jorder<<.

Dette skete pr. aug. 1965 i en uf&rdig bygning, der >>voksede<< og blev en-
delig f&rdig, hvorefter indvielsen af Soborg Gymnasium fandt sted den 15.
f e b r u a r 1 9 6 9 .

I arene fremover havde kommunen en ganske p&n gymnasied&kning
takket v&re de to kommunale gymnasier, Bagsv&rd Kostskoles priN'ate
gymnasium og i en tid Det Frie Gymnasium.

Flybilledudsnit af Hoje Gladsaxe omradet.

Jeg tror at mindes, at Soborg Gymnasium havde mange gode ar som
kommunal institution, det var i hvert fald med et gran vemod, at kommu-
nen i 1973 matte S�Ige de kommunale gymnasier til Kobenhavns Amt for
en meget symbolsk sum.

Forhabentlig vil Soborg Gymnasium overleve den ojeblikkelige krise og
fungere mange ar frem i tiden til gl&de for mange unge i Gladsaxe kommu-
n e .

Til lykke med de forste 25 ar.
T h o r k i l d H a n s e n

F h v . s k o l e d i r e k t o r i G l a d s a x e k o m m u n e

1 4
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Hoje Gladsaxe komplekset
I tilslutiiing til boligbebyggelsen >>Hoje Gladsaxe<< - der svarer til en mindre
provinsby af Frederikssunds storrelse, er der opfort en sammenh&ngende
beby:gelse, der skal dEkke beboernes behov. Denne bebyggelse omfatter
pt butikscenter, en kirke, borneinstitutioner af forskellig art og et st&rkt
udbygget sko1ean1�g. Denne del af bebyggelsen blev projekteret af arki-
tektfirmaet P. E. Hoff og B. Windinge med bistand af havearkitekt Sven
Hansen og ingeniorfirmaerne M. Folmer Andersen og Hansen, Carlsen og
F r o l u n d .

Bebvggelsen var som boligblokkene betinget af, at der i videst muligt
omfang blev anvendt pr&fabrikerede elementer og et stramt byggesystem,
der reducerede antallet af arbejdsprocesser pa byggepladsen. Skolekom
plekset dannes af selvst&ndige bygningsblokke - omfattende 2 folkeskoler

Dag Hammarskjold skolen og John F. Kennedy skolen (nu Hoje Gladsa
xe skole) samt Soborg Gymnasium omkring en f&llesbygning med f&lles
lokaler, s&rklasser, boldhal og festsal.

Skolekomplekset blev pabegyndt i november 1963 og var udbygget pa
n&r Dag Hammarskjold skolen i 1969.

Soborg Gymnasiums projekt blev udsendt i offentlig licitation i fagen
treprise, hvori deltog ikke mindre end 145 tilbudsgivere, der ved lavestby
dende blev, at de samlede handv&rkerudgifter blev 5.365.000 kr.

B)'ggearbejdet blev pabegyndt den l O. noN'ember 1964, og rejsegilde deii
3. december 1965.

Overflytning fra Lundevang skole og start af det nye gymnasium var den
12. august 1966 med ibrugtagning af 18 humanistiske og 5 fagklasser.
Gymnasiets endelige f&rdiggorelse var ved arsskiftet 1967.

Afslutning pa skolekompleksets b5'ggerier blev fejret N'ed en hand�,�r-
kerfest den 19. april 1969, med deltagelse af alle implicerede, fra borgme-
ster til arbejdsmand, i festsalen med Svend Johannesens dejlige scenet&p-
p e .

Mogens Rojbek
Chef for byggeforvaltningen i Gladsaxe kommune (Tilsynsarkitekt ved
byggeriet 1963-1967)
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Rektor Ulf ostergaard. Gymnasiets bygning matte gores 50070 storre, hvis det skulle tilgodese de
krav, undervisningsministeriet stillede til et fem-spors faglokalegymna-
slum. Og da der, som sagt, ogsa skulle v&re plads til administrationskonto-
rer, der fik en uheldig placering, matte arkitektparret Hoff og Vindinge be-
gynde forfra med projekteringen af gymnasiet. Denne omst&ndighed har
givetvis v&ret en medv:rkende arsag til, at gymnasiebyggeriet blev 3 ar for-
sinket. 11966 stod bygningen f&rdig, (f&llesbygningen blev forst f&rdig et
par ar senere), og den sidste folkeskole et ar eller to senere endnu. Der kom
en pedelbolig nede i >>Skolesvinget<<, og der skulle ogsa have v&ret en rek-
torbolig. Det lykkedes dog at undga, at rektoren skulle bo pa skolens
grund, mest maske, fordi skoleinspektorerne rimeligt nok mente, at hvis en
rektor skulle have en embedsbolig, skulle de ogsa hver is&r have en. Der
blev til sidst bygget en bolig til pr&sten ved den nyopforte Haraldskirke.

Der er n&ppe nogen tvivl om, at det pa mange mader havde v&ret bedre,
om man havde ventet de fem ar med at etablere et nyt gymnasium, for sa~
vidt som de ydre rammer forst da var f&rdigbygget. Men det var karakte-
ristisk for Gladsaxe kommune dengang, at der ikke kunne gores nok for
kommunens unge. Sa takket v&re en utrolig rundhandethed med hensyn til
bevillinger og en do. parathed til at ga de utraditionelle veje, lykkedes det
at fa udn&vnt en rektor til skolearets begyndelse i 1961.

Den 12. august modtes jeg for forste gang med 10 l&rere pa Gladsaxe
gymnasiums kontor, der var stillet til radighed af rektor Sv. Norrild. Han
havde ogsa ansat l&rerne, idet jeg selv p.g.a. min stilling ved FN-skolen i
New York ikke havde kunnet foretage de fornodne skridt. Manglen pa kva-
lificerede l&rere var meget stor. Af de ti l&rere var kun de fem f&rdigud-
dannede cand. mag.'er.

Det kom nu ikke til at betyde sa meget, for da der omsider var fundet et
sted, hvor skolen kunne komme til at fungere - nogle selskabslokaler pa
Halbjornsvej - modte vi alle fulde af entusiasme for opgaven.

De 52 elever, der havde haft det >>uheld<< ikke at kunne finde plads pa
Gladsaxe gymnasium, har givet folt sig meget forfordelt. Men som tingene
udviklede sig, blev den forskudte skolegang, der til at begynde med blev be~
tragtet som et sv&rt handicap og minus - et plus. De fleste elever blev til-
fredse med, at skolen forst kunne begynde undervisningen kl. 10, og de var
s&rdeles palidelige med at passe timerne fra kl. 14 til 16 (h.h.v. 17 eller 18).
Selskabslokalerne skulle bruges til helt andre formal - de egentlige - fra kl.
ca. 14, og der skulle ogsa gores rent. Eleverne matte cykle fra Halbjornsvej
til Gladsaxe gymnasium for at forts&tte undervisningen der - is&r fysik,
kemi og geografi var jo helt afh&ngig af faglokalerne. Gymnastik matte
henl&gges tillordag formiddage i kommunens idr&tshal pa Gladsaxevej.

Rektor i 14 ar
Det var en lykkelig tid i Gladsaxe kommune, omkring 1960 eller sa. Pa den
tid havde Erhard Jacobsen endnu ikke fundet pa CD, og han ma ogsa have
ment, at sa mange som muligt i hans kommune skulle have mulighed for at
komme i gymnasiel, eftersom man tumlede med planer om at oprette et
gymnasium nr. to. Sa der var ikke tale om noget >>elitegymnasium<<. Tv&rt-
i m o d .

Den forbrodring mellem folkeskole og gymnasium, som ikke var lykke-
des pa Gladsaxe gymnasium, skulle nu baseres pa en helt ny formel: Et
k&mpe-byggeforetagende med fem hojhuse og en r&kke andre bygninger
skulle sikre born og unge til to folkeskoler samt et gymnasium. En f&lles-
bygning med formningslokaler, idr&tshal m.v. skulle i lige grad benyttes af
alle tre skoler, ligesom ogsa bade inspektor-kontorer og rektorkontor (for-
uden vice-inspektor- og inspektorkontorer) skulle fremme det t&tte samar-
bejde - ikke mindst ogsa, fordi man skulle tr&kke pa en f&lles >>pulje<< af
s k o l e s e k r e t & r e r !

Et var teori, et andet praksis. Man bojede sig for onsket om, at gymna-
siets administrationskontorer blev placeret i gymnasiet, og at man fik en
skolesekret&r, der udelukkende skulle arbejde med gymnasiets sager.

De oprindelige tegninger havde forudset et faglokalegymnasium d e t

var lykken dengang - men beregningerne viste sig at v&re helt forkerte.

1 8 1 9



Vi modtes dog sa vidt muligt alle sammen hver dag i det forste frikvarter
pa Halbjornsvej - forsogte endog at holde morgensang. En elev spillede for
pa selskabslokalernes hakkebr&t. Vi benyttede ogsa mogensamlingen til at
udveksle erfaringer, give besked om praktiske forhold og is&r ogsa hore
om elevernes reaktioner pa de forhold, der blev budt dem. Da det begyndte
at blive koldt, klagede eleverne over den lange cykeltur til dagens ovrige ti-
mer- om en udeblivelse fra undervisningen var der aldrig tale om. Proble-
met blevlost med kommunens s&dvanlige largesse: der blev indsat en bus
pa ru t tn .

Selv om der vel var en vis >>reklame<< forbundet med begrebet >>eftermid-
dags-gymnasium<<, var det naturligvis ikke muligt at forblive pa Halbjorns-
vej. Alene rektorkontoret var sa belastet at de mange aktiviteter, der nod-
vendigvis matte forega dér - kontor (telefon), bibliotek, l&rerv&relse, un-
dervisningslokale - at skolen kun klarede et ar endnu i selskabslokalerne
m e d 8 4 e l e v e r .

I sommeren 1963 flyttede gymnasiet til Morkhojvej, hvor en folkeskole
(den nuv&rende Lundegardsskole) blev nodtorftig indrettet til at huse 7
gymnasieklasser. Det var en stor lettelse for alle, at eftermiddagsundervis-
ningen kunne ophore, og da vi i sommeren 1964 dimitterede det forste hold
studenter, var det med en festivitas, som kun fa oplever den, fordi bade ele-
ver og deres l&rere var blevet sa n�rt knyttet til hinanden.

Der fulgte endnu to gode ar pa Morkhojvej i den >>lille<< skole; fordi sko-
len ikke var storre, end at alle kendte alle. Sammenholdet og samarbejdet,
der havde sa gode v&kstbetingelser i disse forste 5 ar, var afgorende fakto-
rer for skolens s&rpr&g, ikke alene dengang, men bestemt ogsa den dag i
dag.

Vi havde faet skabt trivselsfremmende relationer til skolemyndigheder,
til for&ldrekreds og ikke mindst til Gladsaxe Gymnasium, hvis rektor og
l&rere havde stottet os med rad og dad ved indkob af samlinger og appara-
turer, ligesom ogsa grundstammen i et bibliotek, der skulle blive et monster
for andre skoler, var tilvejebragt.

Et meget handgribeligt udtryk for for&ldrekredsens interesse for skolen
blev oprettelsen af en for&ldrefond, hvis midler blev anvendt til anskaffel-
se af f.eks. musikudstyr og til - flidspr&mier. Det var nemlig muligt i disse
tidlige ar- l&nge for parolen blev, at ingen matte fremh&ves, hvis det skete
pa bekostning af >>de andre<<. Det var i reglen boggaver, eleverne fik for en
god indsats i lobet af skolearet.

Det er nok pa sin plads her at n&vne et par faktorer, som kom til at pr&ge
hele gymnasieskolen, men som maske fik s&rlig indflydel.se pa det lille
ny-etablerede gymnasium, der ikke var >>belastet<< med artiers eller for den

Morkhoj sk-ole. Hjemstedfor Soborg Gymn(Lsium 1963 - 66.

sags skyld arhundreders traditioner, og derfor smertefrit kunne indstille sig
pa de nye tiders krav. 11963 indfortes grendelingen, sadan som den endnu
i skrivende stund er kendt. Dog matte samfundgrenen vente, indtil kandi-
daterne kunne f&rdiguddannes pa universiteterne. Formning, senere ogsa
filmkundskab, dramatik m.v. kunne v&lges fra 2. g. Samtidig med disse
store forandringer indfortes 13-skalaen. Eksamensformerne blev lavet om:
Eleverne f ik fo rberede lses t id , punkteksamina t ion b lev a f los t a f
forel&ggelses- og metodedokumentation. De nye ordninger medforte
mange krav til gymnasiets okonomi. For sa vidt som der matte anskaffes
meget nyt apparatur og andre undervisningsmidler. En ikke forudset van-
skelighed blev tilrettel&ggelsen af ekskursioner for stamklasser og/eller
grenhold.

Og samtidig med alle disse tidkr2vende ny-etableringer skulle gymnasiet
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sa- omsider- flytte til sit nye domicil. 11966 korte Ebbesens flyttefirma alt
skolens udstyr til Skolesvinget, og et nyt k&mpejob begyndte for alle: at
udstyre den nye store bygnings mange undervisningslokaler. Der skulle jo
v&re fag-lokaler for samtlige fag, med alle de tekniske og praktiske sager,
der dengang netop dukkede op. Og det var ikke blot bandoptagere, epi- og
diaskoper, overheadprojektorer- og forst og fremmest fagboger- men og-
sa sproglaboratorium og specialudstyr til biologi, kemi og fysik. Et s&rligt
problem frembod f&llesgarderoben og dens udstyr, men det var nu engang
alfa og omega for nyetablerede gymnasieskoler.

Og sa skete det midt i alt hurlumhejet, at skolen fik tildelt et HF-kursus
allerede i 1968. Det var vi til at begynde med ikke s&rlig begejstret for. Men
faktisk blev HF-kurset i dets forste ar en inspiration for gymnasieskolen.
Det var mest voksne, modne kursister, der meldte sig, og de metoder og ar-
bejdsformer, der matte bruges, kr&vede mange omstillinger hos gymnasie-
l & r e r n e .

N&vnes bor ogsa, at skolen i 1966 fik en l. realklasse, i 1967 endnu en l.
real, men sa bortfaldt realklasser i gymnasieskolen, og i 1970 dimitterede vi
de sidste >>realister<<.

Samtidig med skolens st&rke v&kst og de tre skoleformer under samme
tag, fik den dog ogsa plads til en fjerde: Copenhagen International School.
Den var det lykkedes at grundl&gge allerede i 1965, og administrativ in-
spektor fra FN-skolen i New York, Irl&nderen Godfrey Sullivan, blev ud-
n&vnt til dens daglige leder. I det forste skolear havde CIS til huse i Kenne-
dy-skolen, men flyttede, som sagt, over i gymnasiet i 1966. Undervisningen
foregik pa engelsk, og allerede i 1968 blev CIS iilknyttet den internationale
baccalaureat-eksamen. Fra da af sad mange af vore 3. g. elever med ved de
forskellige eksaminer, idet eleverne med rette ansa en supplerende eksamen
pa internationalt plan for en god mulighed for at fa oget kompetence i deres
hovedfag. I de forste ar var ogsa vore elevers samliv med de fremmede ele-
ver berigende for begge parter. Ikke mindst sprogundervisningen nod godt
af de rige muligheder for at tale sprogene med >>indfodte<<.

Forst i 1969 stod Hoje Gladsaxe skolernes bygninger f&rdige, og i febru-
ar samme ar blev Soborg Gymnasium omsider indviet. Det skete med al den
festivitas, situationen kr&vede: Taler af minister, af lokale skolemyndighe-
der, overr&kkelse af for&ldrekredsens gave, takketale og opforelse af et
korv2rk. Storstilet fest om aftenen. Det hele pa dejligt lokalt og velkendt
plan. Amtet som skoleejer var ikke opfundet endnu.

11970 forte samfundsudviklingen i mange europ&iske lande frem mod
ungdomsoproret. Det kom da ogsa lejlighedsvis til at s&tte sit pr&g pa S0-
borg Gymnasiums hverdag. Det var dog ikke kun atommarcher og provo-

bev&gelse, vore elever sluttede op om. Man mindes fjerne (osterlandske)
religioner, yoga, parapsykologi som nogle af de elementer, der skulle hj&l-
pe eleverne bort fra hverdagens tr&demoller. For enkelte elever var hash-
rygning vel heller ikke noget ukendt f&nomen. Skematvangen, de korte
lektioner, da fem-dagesugen blev indfort i 1970, og forst og fremmest mo-
depligten, blev de altdominerende begreber, eleverne rykkede til felts mod.
Tallose >>storm0der<<, skolemoder, elevforsamlinger (k&rt barn har mange
navne) og ikke mindst samarbejdsudvalgsmoder, hvor fronterne til tider
kunne blive trukket hardt op og endda resultere i en enkelt bes&ttelse af
skolen (overnatning), indtr&ngen pa l&rerv&relset og kontorerne - var alt-
sammen vidnesbyrd om ungdommens utilfredshed med og kritik af vel-
f&rdssamfundet. Men alt i alt kom vi forholdsvis let gennem de forste ar af
70'erne; for i virkeligheden var det ret fa af eleverne, der var rigtig politisk
bevidste. Enkelte af disse fa var maske nok medlemmer af DKP, men langt
de fleste var ganske apolitiske. Nar skolens hverdag ikke led i n&vnev&rdig
grad, var det maske mest, fordi sa mange af de unge l&rere (der var 44 0m-
kring 1974) havde et n&rt forhold til deres elever og derfor ikke blev betrag-
tet som oldsager, men snarere som kammerater, med hvem man frit kunne
tale om det, der optog sindene. I denne forbindelse kom studievejlednin-
gen, som blev indfort sammen med HF og senere blev udvidet til ogsa at
omfatte gymnasieklasserne, til at spille en stor rolle. Eleverne begyndte at
tiltale l&rerne med du-formen. Allerede i 1973 skulle l&rerne ikke mere be-
slutte, om en elev skulle ga en klasse om. Karaktergivningen blev indskr&n-
ket til et par gange arligt, eleverne fik medindflydelse pa undervisningen og
dens indhold, og der blev skabt mulighed for at oprette studiekredse om
emner, eleverne ellers ikke sa let kunne fa indsigt i. ogsaf�11eSI1merne hav-
de s&rlig i deres forste ar elevernes varme interesse. Det var ogsa utroligt,
hvad man kunne fa for n&sten ingen penge: Louis Miehe-Renard, Benny
Andersen, Elsa Gress, Elith Foss, Den danske Kvartet... for blot at n&vne
nogle ganske fa af de mange personligheder, eleverne fik lejlighed til at stif-
te bekendtskab med. Og sa var der skolens egne musikprogrammer med
hojdepunkter ved jule- og forarskoncert. Der var stort anlagte musicals.
Bedst huskes maske >>Anni Get Your Gun<<, hvis hovedperson nu er en vel-
kendt skuespillerinde. Det var ogsa i 70'erne, de talrige udlandsrejser og
ekskursioner begyndte, som elever og l&rere sluttede op om med lige stor
begejstring. Glemmes ma det heller ikke, at skolen fik tre studielektorer ud-
n&vnt, som kom til at betyde meget for tilrettel&ggelsen af p&dagogikum
bade pa skolen selv og pa andre gymnasier. De patog sig ogsa mange andre
opgaver af p&dagogisk og administrativ art. Altsammen bidrog det til, at
Soborg Gymnasium fik et godt omdomme i den lokale befolkning. Elevtal-
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let steg til ca. 500, og omkring 1975 kunne man med rette kalde institutio-
nen for et moderne, veletableret gymnasium, der bestemt kunne h&vde sig
i r&kken af de andre gymnasieskoler. Opbygnings- og konsolideringsfasen
var tilendebragt.

Ulf ostergaard
Rektor ved Soborg Gymnasium 1961-1975

Soborg Gymnasium - de forste ar
Der var engang en skole... Det vil sige, det var der ikke engang i foraret
1961, da jeg som n&sten f&rdiguddannet cand. mag. sogte en stilling som
adjunkt pa prove ved Soborg Gymnasium. Der var ingen bygninger, ingen
rektor og l&rere, ingen for&ldre og elever. Og selv om et nyoprettet gymna-
slum efter reglerne skulle kunne flytte ind i permanente lokaler i10bet af 2
ar, sa skulle det vare .5 ar, for Soborg Gymnasium fik sit blivende tilholds-
sted i Skolesvinget ved Hoje Gladsaxe.

De manglende faciliteter afskr&kkede dog ikke den ansogerskare, der
Sogte om ans&ttelse ved skolen i 1961. Og nar man ser tilbage pa de gode
gamle dage i 1960'erne fra 1980'ernes verden, hvor der jo ofte er hundred-
vis af ansogere til en enkelt stilling, sa er den mest markante forskel nok og-
sa den, at der var stillinger til alle fErdiguddannede cand. mag. 'er. Ma_n
kunne oven i kobet v&lge!

Rektor Svend Norrild fra Gladsaxe Gymnasium stod for samtalerne med
ansogerne og den endelige indstilling. For skolens rektor blev forst ud-
n&vnt l. juli 1961. Det var Ulf ostergaard, der blev hentet hjem fra stillin-
gen som rektor for De Forenede Nationer internationale skole i New York.

14. august 1961 kunne den lille nyudn&vnte l&rerstab og eleverne fra
skolens 3 forste klasser ( l.g sproglig med 6 elever, l.g ma med 19 elever og
l.g mb med 19 elever) begive sig til Gladsaxe Gymnasiums sangsal for at
overv&re inds&ttelsen af Ulf Ostergaard, der blev foretaget af kommunens
borgmester Erhard Jacobsen. Rektor takkede for udn&w"nelsen og hen-
vendte sig derefter til de ny elever med en appel om, >>at ligesom de maske
kunne f01e, at det var deres ret at komme i en gymnasieskole, saledes patog
de sig ogsa en pligt i de n&ste ar. Denne pligt bestod i ikke blot at tilegne sig
sa megen viden og f&rdigheder, som hver enkelt evnede, men ogsa i at v&re
med til at skabe en skole, der fra denne sp&de begyndelse skulle vokse til
en institution med sine egne karakteristiske tr&k<<.

Sadan rustede begav vi os til vore >>undervisningslokaler<< ! Det var sel-
skabslokalerne pa Halbjornsvej 4, der skulle blive vores arbejdsplads fra
1961 til 1963, dog med en del undervisning lagt pa Gladsaxe Gymnasium.
Undervisningen fandt sted mellem kl. 9 og 18, bl.a. fordi vi ikke kunne
komme til pa Gladsaxe Gymnasium for kl. 15.L�rerkOl1egie1 1964. Fra venslre.. Mogens Hoff, Jorgen OLsen, Sven Behrend, Kirsten Kristoffersen,

Else Mammen. Karen Thalsgard, Ulf Ostergaard, Poul Hansen, Kjeld Flensborg.
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Og sa var der jo 6-dages uge. Og det betod for os i vores specielle lokalesi-
luation, at al gymnastikundervisning la omlordagen fra kl. 8-12 i Gladsaxe
Kommunes Idr&tshal, hvor alle skolens drenge og piger blev undervist
sammeii. Det var ganske us&dvanligt i den tids gymnastikskoie. Og det
skal da tilfojes, at vi ikke havde s&rlig mange modepligtsproblemer - og
.slet ikke om lordagen!

Det storelordagsfremmode havde selvfolgelig sine s&rlige grunde. Men
et kik pa tidens modepligtsregler viser maske endnu mere om indstillingen
til forsommelsesproblemet. Der stod f.eks.. >>I ganske specielle tilf&lde
kan en elev undtagelsesvis fa rektors tilladelse til at forsomme skolen.
Hjemmets skriftlige anmodning med angivelse af arsagen til onsket ma da
foreligge senest dagen forud. Det henstilles dog, at &rinder til byen, besog
og lignende henl&gges til fridagene, sa alle unodvendige forsommelser kan
undgas.<<

Livet i selskabslokalerne, som udover selskaber forst og fremmest uden
for skoletiden blev benyttet til danseskole og billardklub, var naturligvis
prEget af de surrealistiske omgivelser. L&rerv&relset var ca. 8 m, og det
mest karakteristiske ved skolen var den S�re blandede lugt af nybonede
gulve (danseskolen skulle have fine gulve for hver halvs&sons begyndelse),
resterne af madosen fra weekendens selskaber og det utal af cerutter (ciga-
rer om fredagen!), vi rog. Og hvem var det egentlig, der fl&nsede billard-
bordets gronne kl&de, som vi jo egentlig slet ikke matte spille pa? !

Pionerstemning var der masser af. Forholdene var sa primitive, at de
indbod til sammenhold ogloften i flok. Vi var sa t&t pa hinanden, l&rere
og elever, at vi matte indrette os efter hinanden, v&re solidariske. Vi var en-
tusiastiske og havde ikke noget imod at gore en ekstra arbejdsindsats.
F.eks. havde vi allerede i 1962/63 udviklet det samarbejde mellem folke-
skolen og gymnasiet, som efterlyses sa meget i dag for at gore overgangen
lettere for eleverne. Det burde v&re alle elever og l&rere forundt at fa den
oplevelse det er at v&re med til at opbygge en ny skole.

Det var sikkert ogsa pa grund at" vores blanding af ildhu og team-spirit
at vi klarede os g(�t pa sportspladsen. Jeg husker stadig den forste gang,
vi deltog i kommunens idr&tsdag i 1962. Vi kunne kun sende ca. 25 deltage-
re i alt - til fodbold, handbold, rundbold og atletik. Vi havde meldt os til
det hele. Og en del af aktiviteterne foregik naturligvis samtidig. Derfor
matte vi f.eks. midt i en handboldfinale sende et par spillere hen for at V�re
med i finalerne i l&ngdespring og 100 m lob, hvorefter de kom tilbage og
var med i afslutningen af handboldkanipen. Vi vandt alle disciplinerne!

Maske var det samme solidaritetsfolelse, der fik eleverne til at finde sig
i, at vi l&rere underviste i en r&kke fag, vi ikke var uddannede i. Skemaet

Studenterafsked J966.

skulle jo helst fungere. Det var da ogsa ganske sp&ndende som cand.mag.
i engelsk og idr&t at have timer i tysk og religion!

Na, den grimme &lling voksede sig lidt smukkere, da vi i 1963 overtog
den gamle Morkhoj Skole pa Morkhojvej 233. T�nk, en rigtig skolebyg-
ning med klassevErelser, gymnastiksal, et l&rerv&relse med en stol til hver
IErer og en skolegard. Den faste l&rerstab pa 3 i 1961 blev i august 1963 ud-
videt til 9, og det oprindelige elevtal pa 44 i 1961 var i august 1963 for alle
3 gymnasiear blevet til 131 . Vi var blevet en rigtig skole! Og vi kunne med
stolthed i skolens arsskrift meddele, at >>skolen er et moderne indrettet fag-
lokale-gymnasium, og al undervisning finder sted mellem kl. 8 og 14<<. De
elever, for&ldre og l&rere der kan huske de 3 ar pa den gamle Morkhoj
Skole, vil dog nok s&tte et Sporgsmalstegn ved ordet >>moderne<<.

Men vi trivedes. Det var stadig det n&re samfund pa godt og ondt. V&g-
gene var tilpas tynde til, at man kunne hore sine kollegers stemmer, nar de
blev h&vet i begejstring eller vrede. Og det blev de - ogsa dengang.

2 6 2 7



GenneMI�snlng af de gamle arsskrifter lader dog ogsa ane, at indholdet
af de enkelte fag kunne v&re noget anderledes end i dag. F.eks. kunne man
om sang og musik i 1963 l&se: >>I f&llessangtimerne indoves - efter >>Vore
skolesange<<, >>Gymnasiesangbogen<< og >>Festsange<< danske sange og
salmer til morgensang. Efter >>F&llessange pa nordiske og fremmede
sprog<< folkelige sange pa de andre nordiske sprog og pa fransk, engelsk og
tysk<<. Og eleverne havde i legemsovelser det samme ar arbejdet med >>fEI-
les fritstaende ovelser og tropsovelser<<. Og 3.g afsluttede deres gymnastik-
undervisning med en opvisning, hvor gymnastikinspektoren var til stede.

Gennemsyn af >>Ordensduksens Pligter<< leder ogsa tanken hen pa
svundne dage, nar der f.eks. star (i 1964), at han skulle >>s0rge for i spisefri-
kvarteret at hente m&lk og for fjernelse af tomme m�Ikekart0nner og
brugte sugeror samt m&lkestativet<<.

At der ogsa er f&lles tr&k med i dag ses bl.a. af den lakoniske meddelelse
i >>skolens Dagbog<< for 1962/63: >>skolebladet Alékto er i indev&rende
skolear bcklageligvis kun udkommet i 2 numre<<.

Pa grund af skolens ringe storrelse voksede vi kun ganske lidt i de forste
5 ar (3 klasser i 1961 /62, 5 klasser i 1962/63, 7 klasser i 1963/64 og 1964/65
og 8 klasser i 1965/66). Det gav fortsat mulighed for et fasttomret sammen-
hold (ieg spiller stadig fodbold hver sondag med elever fra de forste ar) og
selvfolgelig ogsa ind imellem irritation og frustration, nar vi folte, at nu
havde vi da gaet klos op og ned ad hinanden inden for et meget lille omrade
i al for lang tid.

12. august 1966 begyndte et nyt skolear i det moderne og velindrettede
faglokalegymnasium i Skolesvinget. 5 ars Sp�nde[7,de og omskiftelig no-
madetilv&relse var forbi. �lI]ngen var blevet til en svane!

En lang r&kke l&rere og et utal af ele�.er har vEret tilknyttet vores skole
for en tid og er vandret videre. Saledes er der i 1986 af de oprindelige l&rere
fra 1961 kun een tilbage ved skolen, nemlig lektor Erik Nordstrom, der
startede som stud.mag. i selskab.slokalerne pa Halbjornsvej. Om alle disse
elever og l&rere kunne man godt fabulere. Men det er en anden historie .

Til lykke med de 25 ar Soborg Gymnasium!

Gymnasiereformer 1961-1971-198?
Den forste storre reform i nyere tid af gymnasieskolen var Almenskolelo-
ven af 1903. Ved denne lov blev gymnasiet opdelt i en sproglig og en mate-
matisk linie og ma anses for det forste angreb pa den IErde lalinskole (den
sorte skole: pa grund af skoleformens n&re tilknytning til den oftest sort-
kl&dte gejstlighed, maske p.g.a. at eleverne bar sort kjole). Almenskole-
loven afspejlede den udvikling, som var sket i det 19. arhundrede pa det po-
litiske, okonomiske og tekniske omrade. Lovens formalsparagraf l&gger
v&gt pa to forhold: at gymnasieuddannelse skal v&re studieforberedende
og almendannende.

Med mindre &ndringer holdt loven sig til 1958.
Den samfundsm&ssige udvikling siden 2. verdenskrig gjorde en &ndring

af folke- og gymnasieskolelovene mere og mere nodvendig. Ikke uventet
matte det blive folkeskolen, som fik den storste politiske bevagenhed, da
kun ca. 5 070 af en ungdomsargang gik i gymnasiet. Jorgen Jorgensens fol-
keskolelov af1937 (eksamens- og eksamensfri mellemskole for 6.-9. skole-
ar henholdsvis og 6.-8. skolear) skabte store uddannelsesm&ssige forskelle
blandt disse tidlige ungdomsargange. Man skal her bem&rke, at landets
gymnasier dengang havde eksamensmellemskole som forlober for det
3-arige gymnasium, og selv om der formelt ikke var forskel pa at ga i mel-
lemskole pa et gymnasium og en folkeskole, var der prestige og faglige ge-
vinster forbundet med optagelse i l. mellem pa et gymnasiuffl. Spekulatio-
ner i gymnasieverdenen gik is&r pa, hvorledes man kunne undga at blive
Sorte-Per i det politiske spil. I den forbindelse var det af betydning, at de
forskellige l&rerorganisationer drev en ih2rdig lobbyvirksomhed. Fra
gymnasieside var man meget lidt interesseret i at miste mellemskolen.

l april 1958 matte Gymnasieskolernes L&rerforening imidlertid konsta-
tere, at slaget var tabt. Mellemskolen blev afskaffet og i stedet indfortes en
realskole for 8.-10. skolear, med overgang til l.g fra 9. eller 10. skolear.

Frustrationen i gymnasiekredse var stor. Det >>syvarige<< gymnasium var
blevet omdannet til en hybrid med 3 gymnasiear og et antal klart f&rre ele-
ver i 8. og 9. skolear. Det kan i den forbindelse n&vnes, at i en by som Hel-
singor, foregik al undervisning i 50'erne i eksamensmellemskolen pa Hel-
singor Gymnasium, idet folkeskolerne i byen kun havde de 5 ars grundsko-
leundervisning og fri mellem.

Jorgen Olsen
Rektor ved Frederiksborg Statsskole (ansat ved Soborg Gymnasium
1961-1977)
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Man kan opfatte folkeskoleloven af1958 som en begyndende lighedsbe~
str&belse blandt born og unge i den skolepligtige alder. Hvem af os, der er
i 40'erne, husker ikke 10 og 20 minutters proverne i regning til mellemskole-
prover i 5. klasse. Taberne kom i l. frimellem og vinderne i l. eksamens-
m e l l e m .

Man kan derfor ikke sige, at det var unaturligt, at dr. Hojberg Christen-
serj forlod undervisningsinspektionen for gymnasieskolen pa s&dvanlig al-
derspension i sommeren 1958, da der forestod store &ndringer i gymnasiet.

1111111111111111 I Iii
Iiill

>>Den rode betcEnkning<<
Dpn nye chef for undervisningsinspektionen blev dav&rende rektor for So-
ro Akademi, Sigurd Hojby. I sin erindringsbog >>Som jeg oplevede det<<
l&gger Sigurd Hojby ikke skjul pa, at han er politisk udn&vnt- efter st&rkt
pres fra statsminister H. C. Hansen og med Jorgen Jorgensens godkendel-
s e .

Folkeskoleloven blev nu hurtigt fulgt af en ny gymnasielov og medsam-
me formalsparagraf som almenskoleloven af 1903. Men i det indholds-
m&ssige skete der store &ndringer.

Allerede tidligere (1957) var en r&kke fremtr&dende gymnasiefolk be-
gyndt studiekredsarbejde om et nyt indhold. Arbejdet udmontedes i et de-
batopl&g >>Gymnasiets opgave<<.

Bogen forholdt sig kritisk til den udvikling (eller mangel pa samme), som
1903-loven var et udtryk for. Specielt s&ttes eleverne i fokus. Ogsa dengang
modte man elever, der stillede sporgsmalet: >>hvad skal vi l&re det for?
hvad skal vi bruge det til?<<

Arbejdsgruppen konkluderede her, >>at man ikke skal tage de unge gym-
nasiasters utilfredse sporgen for let; den udspringer af en fuldt berettiget
indstilling og har krav pa et ordentligt svar. Intet voksent menneske, der ra-
der for sig selv, tager sig et stykke arbejde pa, han ikke kan se meningen
med. Rent faktisk er det ikke altid lysten, der driver v&rket, tr,en det er be-
vidstheden om arbejdets formal, der motiverer ens indsats og leverer den
fornodne tilskyndelse til at holde ud over for de vanskeligheder, som skal
overvindes, for at malet kan nas.

Det ma i virkeligheden v&re en element&r foruds&tning for hele vor
gymnasieundervisning, at den er velmotiveret<<.

Om ansvar og initiativ siger arbejdsgruppen, at >>det kan virke pa dem
(eleverne), som om skolen i et vist omfang overlader til dem selv at b&re an-
svaret for dette arbejde, saledes at forsta, at eleverne i givet fald ma tage
folgerne af deres eventuelle forsommelighed<<, og >>det drejer sig ikke alene

Rektor Ralf Nielsen.

om, at et faktisk initiativ fra elevernes side ma have en rimelig chance for
at blive modtaget og fa indflydelse pa det f&lles foretagende, som gymna-
sieundervisningen jo i virkeligheden er<<. I det faglige soger gruppen mod
og l&gger s&rlig v&gt pa de generelle og de f&lles kundskaber i mods&tning
til det specielle.

Med debatopl&gget som et v&gtigt baggrundsmateriale nedsattes Gym-
nasieskolernes L&seplanudvalg med Sigurd Hojby som formand samt en
righoldig repr&sentation af rekiorer og professorer. Udvalget nedsatte 3
hovedudvalg for gruppen af besl&gtede fag og 18 underudvalg, og mere
end l 00 personer, foreninger, institutioner deltog i arbejdet. Pa 20 mane-
der udarbejdedes bet&nkning nr. 269 (Den rode): Det nye Gymnasium.
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et personligt brev skrev l&seplanudvalgets sekret&r, Ernst Gold-
sLhmidt (nuv&rende adelingschef i undervisningsministeriet): >>Det har v&-
ret et meget interessant arbejde at v&i e sekret&r for l&seplanudvalget, og
jeg n&rer stor beundring for undervisningsiiispektor Sigurd Hojby, som
har haft en eminent evne til at boje modslridende synspunkter mod hin-
anden uden at slippe de hovedlinier, som han onskede fulgt, af syne, og
sgm har formaet af afslutte udvalgets arbejde pa 20 maneder.

Bet&nkningen var et imponerende stykke arbejde med en grundig analy-
se af problemerne og med et fagindhold, der i visse fag medforte en radikal

ndring. L&rerne kastede sig med ildhu ind i arbejdet med tilegnelse af nye
stofomrader. Reformen blev sat i gang i august 1963, og undertegnede, der
var l&rerkandidat i foraret 1964, erindrer det brydsomme arbejde, som
>>den nye matematik<< gav &ldre l&rere. Ved et stormfuldt mode pa H. C.
orsted Instituttet for matematikl&rere fik fagkonsulenter og direktorat
l&st og paskrevet.

Det var is&r fagene matematik og fransk, der blev &ndret. Biologi blev
st&rkt udvidet som grundlag for mN-grenen, og samfundsfag var et nyt fag
pa ms- og ss-grenen.

Men problemerne blev efterhanden klaret, og den forste studentereksa-
men efter den nye ordning forlob planm&ssigt i maj/juni 1966.

Med den rige repr&sentation af professorer fra universiteter og l&rean-
stalter var det ikke unaturligt, at videnskabsfaget fik en st&rk placering i re-
formen. Og den kraftige ekspansion i 10-aret gjorde teoretisk viden lil en
efterspurgt handelsvare. Igennem 60'erne ogedes studentertallet og nye
gymnasier skod op i alle egne af landet. I perioden 1958 til 1971 oprettedes
30 nye gymnasier. Med dette stigende pres pa gymnasial uddannelse var det
ikke overraskende, at realafdelingen (8. 9. og l O. skolear) blev nedlagt pa
gymnasierne. Da imidlertid ogsa mange &ldre onskede en gymnasial ud-
dannelse, og da seminariet ikke optog alle fi"a seminariernes pr&parand-
klasser, indfortes et alternativ til det 3-arige gymnasium. Med undervis-
ningsminister K. B. Andersen som idéskaber blev 1967 aret, hvor hojere
forberedelseseksamen (HF) blev startet pa et antal gymnasier og semina-
rier. I sine forste ar var HF en god uddannelse, som kunne inspirere gymna-
siet for sa vidt angar metode og arbejdsformer. Arsagen var helt naturlig at
hovedparten af de studerende var modne mennesker med vilje og evne til ai
ga ind i teoretisk og boglig uddannelse. Men pa grund af det hastigt &ndre-
de samfund kunne uddannelsen ikke fastholde disse ideale elever, og an-
Sogere direkte fra 10. klasse, fik meget hurligt overv&gten i klasserne. Den-
ne udvikling er blevet forst&rket gennem 70'erne og begyndelsen af
8 0 ' e r n e .

I slutningen af 60'erne var der politiske synspunkter angaende en samlet
uddannelsesreform for de 16- til 19-arige. Arsagen I'ar ikke, at gymnasiet
havde udviklet sig darligt, men at de faglige uddannelser i stigende grad
stod i skyggen af denne succesrige boglige uddannelse.

Dav&rende undervisningsminister Helge Larsen nedsatte derfor del
Radgivende Udvalg vedrorende de Gymnasiale Uddannelser, RUGU, med
Sigurd Hojby som formand.

RUGU'S forste forslag forsogte at tilpasse sig den forn&vnte helhed i de
gymnasiale uddannelser. Imidlertid blev forslaget stoppet, da Helge Larsen
forst ville have reformeret de faglige uddannelser, idet der ikke var okono-
mi t i l det hele .

Men da femdagesugen var blevet gennemforl fra august 1970, var det op-
lagl, at der nu matte ske &ndringer i gymnasiet. Den ugentlige undervis-
ningstid skulle nedsk&res fra 36 timer til 30 timer. RUGU nedsatte derefter
en r&kke underudvalg, der skulle fr¢mkomme med bekendtgorelsesforslag
til de enkelte fag, suppleret med en undervisningsvejledning.

Underudvalgene bestod af repr&sentanter fra RUGU, direktoratet, GL
og - elevorganisationerne.

Herom skriver Sigurd Hojby: >>RUGU var i sig selv en nydannelse, idet
man her for forste gang havde elevrepr&sentanter direkte med ved udform-
ningen af l&seplanerne. Det medforte, at forhandlingerne blev mere lang-
trukne, fordi de unge - ofte med stor veltalenhed - lagde s&rlig v&gt pa at
fa droftel formal, holdning og metode, og derom kan siges meget. Adskilli-
ge Eldre medlemmer af udvalget irriteredes ofte over de unges dogmaiiske
holdning og mangel pa demokratisk erfaring, og jeg ma indromme, at der
ogsa undertiden blev trukket harde veksler pa min langmodighed<<.

Som direktoratets repr&sentant i fagudvalgene i fysik og kemi i de ar kan
ovenn&vnte citat bekr&ftes, og det var mit indtryk, at nogle fagudvalg,
maske ufrivilligt, blev trukket ud i nogle formuleringer i l&seplanerne, som
s e n e r e e r b l e v e t f o r t r u d t .

Elevrepr&sentationen skal is&r ses i lyset af ungdomsoproret i slutningen
af 60'erne med universitetsbes&tielser og aktive og ideologiske elevrad pa
en r&kke gymnasier til folge, men ogsa fordi der i tiden la et onske om at
give eleverne en storre indflydelse pa deres dagligdag.

Elevrad var saledes blevet ministerielt indfort ved cirkul&re i 1968 og ud-
bygget med samarbejdsudvalg i 1969. Det grUndl�ggende princip var sam-
arbejdet mellem elever, l&rere og rektor. Men det kneb, og ofte blev resul-
tatet konfrontationer grupperne imellem. Men ogsa pa dette punkt var der
store forskelle pa gymnasierne; nye gymnasier blev i gymnasiefremmede
landomrader modtaget med entusiasme af for&ldre og elever, mens storby-
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ernes gi'mnasier ofie K'ar arnestedet for den kritiske holdning.
RUGU'S arbejdede mundede ud i en bekendtQorelse i 1971. I denne sik-

redes elei erne indfll'delse pa underl isnincyens planl&gnin2 og gennemfo-
relse. Noole fao blei, &ndrei kraftiot. Dei g&lder f.eks. dansk, historie og
o e o o r a f i .

Dansk, som i den forrige bekendigorelse havde w&ret i 00(r/O litter&r og
historisk, fik enlos bekendtQorelse med nye begreber som triwiallitteratur,
massemedier, billedanalyse, kommunikationsteori. Sa det er forstaeligt, at
den faolioe ueniohed slog st&rkt igennem i den mangearige debat, der efter-
fulgte bekendigorelsen. Historie opgai, den kronologiske r&kkefolge, og
udvalgt kildel&snino kom i fokus. Geografi l&nede sig tungt op ad sam-
fundsfag, sa det for nogle var I'anskeligt at .se forskel pa de to fag. I det hele
taget var hele gs'mnasiedebatten omkring 1970 st&rkt pak'irket af politiske
overtoner (ikke partipolitisk), et forhold som ikke gjorde det p&dagogiske
holdarbejde for l&rerradene lettere. 1971-bekendtgorelsen er med mindre
revision g&ldende i skrivende stund, men der er iegn i 501 og mane pa, at der
vil komme en ny bekendtgorelse meget .snart. Under undervisningsmini-
sirene Knud Heinesen, Ritt Bjerreoaard og Dorie Bennedsen skete der ikke
v&sentlige Endringer pa gvmnasieomradet. l 1973 forsogie Knud Heinesen
med et .samordnet forslag for de 16-19 arige, men regering.s.skiftet i 1974.sat-
te en stopper for det videre arbejde. Ritt Bjerregaard forsogie i 1978 ai .so-
s&tie en altomfattende undervisningsplan, U-90, men planen led skibbrud
af okonomiske og politiske grunde.

Men igennem 70'erne og begyndel.sen af 80'erne, blev det klarere og kla-
rere, at der matte ske nogei pa gymnasieomradet.

Folkeskoleloven af1974 gjorde elevernes baggrund, nar de sogte gymna-
siet, mere uen.sartei. >>Der bruges uforholdsm&ssig megen tid pa at bringe
eleverne.ti viden pa helt fundamentale omrader op pa et en(iarLet niveaui< og
>>- der er for meget af tidligere tiders basisl&rdom, der er kastet over bord<<.
Sadan hedder det i en rapport som et udvalg (U ffe Gravers-udvalget) afie-
verede til undervi.sningsmini.steren i efteraret 1984.

Endvidere har arene siden 1971 vist at grengymnasiel er for slif"t. Dette
har medfort, at antallet af forsogsansogninger er vokset ek()plo%ivl, speLieli
i 80'erne. Gymnasierne har on.sket nye fag, nye fagkombinationer, &ndrel
timestruktur, &ndrede ek(iamensformer, som de mest fremherskende for-
slag.

Som opl&g til debal kom den for omtalte U ffe Graverti Petersens rapport
i 1984 og nogenlunde samtidig en embed,%mandsrapporl fra direktoralet.
Begge opererer med en tilvalg.s(itruktur som den me.(il formalstjenlige (dette
er vel den mest po.sitive erfaring, som er hentet fra HF). Direkioratel(i rap-

port foreslar en t"&lles l .0 for alle eleN'er, oo forst fra 2.0 forskellioe N'alomu-
ligheder.

Nlinisierens forslag t.ra december 1985 SN'nes at I'&re ei kompromis mel-
lem de to forslao, idet forslaoei fortsat iaoer sit udganospunkt i en sproolio
og maiemaiisk linie fra l.g.

Ved en t-olketiiigsdebat i et"teraret 1985 lar der enighed om folgende be-
grundelse for en IiN' gN'miiasiestrLiktur. (Det ei" interessant at formalet fort-
sat er det studieforberedende og almendannende soni aiigiNei i alle gs'mna-
sieloi'e fra og nied aliiienskolelov'eii af 1903).

Hv'oifoi" en ny gy177nasiesti"Iiktiii"?
f o r d i :

l) fremmedsprogene skal styrkes.
Alle europ&iske lande har lagt oget v&gt pa t"remniedsproosundervis-

ning i lobet at" 70'erne oo 80'erne. l et lille land som Danmark er behovet
for at kuiine berlierske frenimedsprog s&rlig stort. ErhverN'slii'et og de vi-
deregaende uddannelser har undei"streget betN'dningen at" at styrke frem-
medsprogene. Mindstekravet er, at elever skal have reel kompetence i ai l&-
se, skrile oo iale niindst to fremniedsprog.

2) Der skal v&re plads til nye fag.
Det er dert-or nodvendigt med en mere smidig struktur end den nuv&ren-

de grens(I"Iiktur. Blandt de ns'e fag, der peges pa, er der f.eks. erhvervsoko-
nomi oo teknik. De kan niotivere de unge til ai soge ind i ingenior- og iekni-
kuniuddannelser og andre uddannelser med gode besk&ftigelsesmulighe-
der. De Iiye t.ag skal tilrettel&gges sadan, at oosa piger far lyst til at besk&t"_
tige sig med dem.

3) det skal v&re muligt at kombinere pa nye mader.
I det hojteknologiske samfund, vi er pa vej ind i, er der behov for at kun-

Iie I'&lge fag i nye kombinationer, f.eks. engelsk og fysik pa hojl niveau.
Gymnasiet ma v&re sa smidigt indrettet, at det kan forberede eleverne pa
de manoe utraditionelle muligheder der allerede er skabt eller er ved at blive
skabt i de videregaende uddannelser for at kunne imodekomme nye behov
i deii priwate og den oft"entlige sektor.

4) t"agene skal hal'e sa store timetal, at eleverne oplever timerne som sam-
n i e n h & i i g e i i d e .

Entimesfag undgas. Indt"orelse at" arsnorm sikrer, at fag med to timer
kan samle timerne i bestemte perioder. Arsnormerne vil gore skemaet mere
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smidigt, sa studierejser, ekskursioner m.v. ikke slar arbejdet i fagene i styk-
ker. De fleste fag skal have 3, 4 eller 5 timer, sa der bliver lejlighed til faglig
fordybelse.

En l&rer/elev fra 1961 vil ikke kunne genkende de omgangsformer, vi
h a r i 1 9 8 6 .

Bl.a. i kraft af myndighedsalderen (18 ar) klarer s&rdeles mange elever
sig uafh&ngigt af for&ldrene. Og i 1986 er konkurrencen om job og uddan-
nelse benhard - i 1961 kunne den enkelte elev v&lge mellem allehande til-
b u d .

Ja, sadan kunne jeg blive ved med markante forskelle pa 1961 og 1986.
Hvordan ser gymnasiet og samfundet ud i 2011 ? Sporg elever, l&rere og
rektor pa Soborg Gymnasium til den tid!

5) de mindre skoler skal kunne give et attraktivt og varieret undervisnings-
t i l b u d .

I en periode med faldende ungdomsargange skal de sma skoler have bed-
re muligheder for at give et omfattende uddannelsestilbud. Det vil v&re let-
tere og mere okonomnisk at tilbyde en r&kke valgfag frem for en r&kke
grene: De sma skoler far ogsa mulighed for at oge m&ngden af tilbud ved

. at det i enkelte fag bliver muligt at oprette hold pa tv&rs af argange.

6) Holdoprettelsesregler ma tilpasses saledes, at sma skoler far storre mu-
ligheder for med en u&ndret okonomi at tilbyde og oprette hold i et til-
str&kkeligt antal fag. Sma skolers vilkar skal mindst svare til de mulighe-
der, der findes i dag.

Ralf Nielsen

K i l d e r. "

Sigurd Hojby: Som jeg oplevede det. (1976) Fremad.
Undervisningsministeriets bet&nkning nr. 269 (1960).
Thure Hastrup, Mogens Kabel, Per Krarup: Gymnasiets opgave. (1958)
Gyldendal.
Hans Bang m.fl. Vordingborg Gymnasium 1935-1985.
Forfatterens notater og hukommelse.

Principielle synspunkter vedrorende
en justering af gymnasiet
Det er en v&sentlig foruds&tning for alle &ndringer i gymnasiets struktur
og indhold, at gymnasiet fastholdes som studieforberedende og alment
dannende. Der er ikke nogen mods&tning mellem de to begreber, idet beg-
ge disse mal nas dels ved bred f&lles viden, der bliver grundlagt i f&llesfage-
ne, dels ved erkendelsen af, at vejen til det almene gar gennem faglig fordy-
belse. Den faglige fordybelse opnar eleverne i de store f&llesfag, i de fag,
de besk&ftiger sig med pa hojt niveau, og i den storre skriftlige opgave i 3.g,
hvor de stilles over for krav om selvst&ndigt at kunne besk&ftige sig indga-
ende med et fagligt problem.

25 ar er set i en historisk sammenh&ng en kort arr&kke. Forskellen mel-
lem det gymnasiuw, som eleverne modte i 1961, og det, som de moder i
1986, er maske ikke sa stort, set ud fra g&ldende bekendtgorelse, men dag-
ligdagen har &ndret sig umadeligt.

Eleverne er i dag blevet forbrugere i et sadant omfang, at der satses direk-
te pa deres ugentlige indkomst. Og der skal bruges tid til at tjene penge, ikke
blot i ferier, men ogsa i dagligdagen.

Ordet modepligt eksisterede ikke i skolesammenh&ng i 1961, i dag be-
nyttes det ofte. Pa et almindeligt gymnasium foretages der over et skolear
400.000-500.000 registreringer om elevtilstedev2relse.
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Vor gymnasieordning
Det var dog en forholdsi'is nN' gymnasieordrAino, som udojorde det loi m&s~
sige grundlag for N'or gymnasieiid, nemlig ol'mnasieordninoen fra 1961.
Der var to linier, en matematisk og en sproglig, der kunne deles i N:derlioere
grene fra 2. G. Den matematiske linie kunne deles i tre grene; en matema~
tisk~fysisk, en naturfaglig og en samfundsfaglig oren. Den sproglige linie
kunne deles i en nysproglig, en klassisk sproglig og en samfundsfaglig gren.

Pa Soborg Gymnasium var der for min argang alene tre grene: en mate-
matisk fvsisk (som jeg selv valgte), en matematisk-naturfaglig og en ny-
sproglig gren.

Indenfor disse grene �'ar der naturligi'is selN'e fagene og deres indhold.
Jeg er naiurligvis kun i stand til at vurdere de fao, der vedrorte den matema-
tisk-fysiske gren. Min vurdering kan imidlertid ikke klare sig med hukom-
melsen som grundlag. Til mit store held har jeg i et nummer af det davEren-
de skoleblad >>Alekto<<, december 1966, udtrykt nogle synspunkter om fa-
gene, som jeg kort vil gengive.

Gymnasieelev i de glade 60'ere
Det er ikke uden grund, at 60'erne i dag kaldes tor de >>glade 60'ere>>. Siden
anden verdenskrigs afslurning N'ar alle blewet N'&nnet til en n&sien uafbrudt
okonomisk fremgang. 160'erne fortsatte den okonomiske v&kst. Sam-
menlignet med i dag I'ar der i 60'erne hverken arbejdsloshed eller udlands-
g&ld af betydning.

60'ernes vEkstsamfund hai'de behov for flere med en langvarig uddan-
nelse. Der var mangel pa l&ger, ingeniorer, gymnasiel&rere, okonomer,
jurister, m.m. 160'erne bleK' der derfor >>k&let for<< den del af ungdommen,
der ville i gymnasiet. Det ene flotte gymnasium efter det andei blev indviet
af siolte borgmestre, og akademikerlonningerne steg ill vejrs med raket-
f a r t .

60'ernes gymnasieelever kunne derfor se frem til et godt, velesiimeret job
med en st&rkt stigende Ion, hvis gymnasietiden kunne overstas med stu
denterhuen pa hovedet. Dei horer med til billedet, at vi i 1967 var 9.000, der
blei. studenter mod mere end det dobbelte i dag.

Imod specialisering
Grundl&ggende var jeg i mit indl&g imod den st&rke specialisering. Som
matematiker kune jeg godt have t�nkI mig at l&re mindre om den teoreti~
ske matematik og fysik og i siedet l&re mere sprog. Jeg foreslog, at sprog-
undervisning kombineredes med de ovrige fag, derved at f.eks. engelsk hi-
storie blev l&st pa engelsk.

Dern&st onskede jeg, at historieundervisningen lagde mere V�gl pa den
nyeste tid. Jeg var meget trEt af faget dansk, der lagde meget v&gt pa den
danske guldalder. Jeg ville lave faget om til >>litteratur<<, der i hojere grad
skulle omhandle international litteratur. Dern&st var jeg utilfreds med, at
vi som elever fik udleveret en fortolkning af de v&rker, vi IEste. Jeg fore-
trak, at vi selv l&ste tingene og fandt frem til vor egen selvst&ndige hold-
ning.

Endelig onskede jeg et fag, der kunne kaldes idehistorie. Dette skulle
samle religion, filosofi, oldtidskundskab, kulturhistorie og l&ren om ideo-
logierne i et fag.

Beatles og Vietnam
Det er nodvendigt at pege pa andre >>baggrundselementer<<, hvis der i dag
skal gores et forsog pa at forsta gymnasiets 60'er-generation. 11960'erne
kendte vi ikke til oliekrisen, EF-medlemsskab, VKR-regering, Kim Larsen,
Preben Elkj&r, AIDS, fri abort, frigivelse af pornografi, ligesom vi kun
havde l&st i Tintin om mennesker pa manen. Vi kendte heller ikke til PC-
ere, mikroregnemaskiner, bits, ram og Suzanne Brogger.

Til geng&ld kendte vi allerede den gang som gode Gladsaxe-borgere sa-
vel Erhard Jacobsen som Poul Schluter. Dern&st kendte vi Beatles, Rolling
Stones, Sartre, Klaus Rifbjerg og Vietnam-krigen.

Pa et punkt ma 60'er-generationen deles. Der er dem for studenteropro-
ret i 1968 og dem efter. Min argang - fra 1964 til 1967 - oplevede forst op-
roret et ar efter, at vi var f&rdige med gymnasiet. Det ma jeg- for en ordens
skyld - pr&cisere.

Det betod nemlig, at der endnu ikke fandtes langharede i min gymnasie-
generation. Det betod ogsa, at vi endnu havde savel professorv&lde som
rektorv&lde i perioden 1964-67. Vi var kort sagt en af de sidste kortharede
a r g a n g e .

Disciplin ?
Jeg har sv&rt ved at erindre, at der - trods rektorv&ldet - var en egentlig
streng disciplin pa Soborg Gymnasium. Vi slap vist da meget godt og lem-
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6. Sorge for at hente m&lk og fjerne tomme mElkeflasker i spisefrikvarte-
r e t .

7. ,Mode i fjerde frikvarter-lordag dog i femte frikvarter- pa rektors kon-
tor med frav&rsprotokol og meddelelsesboger.

8. Aflevere frav&rsprotokollen pa inspektors kontor ved skoletidens op-
h o r .

9. Samle h&fter med skriftlige opgaver i tifrikvarteret og aflevere disse al-
fabetisk ordnet til de respektive l&rere.

Forholdet mellem l&rere og elever var inde i en brydningstid. Det var ik-
ke alle l&rere og elever, der helt kunne finde ud af, hvordan de >>nye tider<<
skulle >>tackles<<. Jeg erindrer saledes, hvordan min engelsk- og fransklE-
rer Sven Behrend havde sv&rt ved du/De-tiltalen. I hvert fald fik vor klasse
lige pludselig en dag at vide, at nu ville han sige De til os alle sammen, lige-
som vi skulle sige De til ham. Det skabte en vis forvirring, da var vant til
d u - f o r m e n h o s h a m .

Foredrag, fodbold og fester
Det var naturligvis ikke undervisning og lektier hele tiden. Der var en fritid
ved siden af, hvoraf en del horte sammen med Soborg Gymnasium. Gym-
nasiet afholdt saledes selv de sakaldte >>frie timer<<, hvor der bl.a. var fore-
drag. Jeg husker bedst to indslag. Det ene var forfatteren Vagn Steen, der
kommenterede og IEste egne digte. Han havde bl.a. udgivet en bog med
blanke sider med det formal at l&serne selv skulle digte. Det andet var Den
danske Kvartet, der spillede v&rker af Stravinskij, Norholm, Webern og
Penderecki. Hverken Vagn Steens blanke sider eller de besyndelige lyde,
som Den danske Kvartet >>spillede<<. forstod jeg. Men det skyldtes nok min
ungdommelige uvidenhed.

Jeg har nemlig senere forstaet, at der var tale om en meget fin og moder-
n e k u n s t . .

Fodbold kunne jeg meget bedre forsta. Og ét v&sentligt element i min
gymnasietid var ugentlige ekstra-fodboldtimer med Jorgen Olsen som
med-/mod-spiller og dommer.

Fester kunne alle forsta. Dem var der - sa vidt jeg erindrer en del af.
Dem deltog savel l&rere som elever i - med storre eller mindre engagement.
Endelig var der et pabegyndende politisk arbejde pa gymnasiet. Der opret-
tedes en r&kke gymnasiepolitiske organisationer. Det var bl.a. Liberale
Gymnasiaster, Konservative Gymnasiaster og DSU. Der var dog flest libe-
rale - idet LG arrangerede de bedste filmaftener og fester.

3 my 1967. Peter Brixtofie sidder til hojre for Ulf ostergaard.

peligt fra >>grineture<< og anden uro. Selv under morgensangen og i timerne.
Min erindring siger mig endvidere, at vi havde et godt og kammeratligt

forhold til I�rerne. Jeg kan huske, at det var flovt at blive fanget i manglen-
de forberedelse til timerne. Men flovhed var den eneste form for >>straf<<.

Ellers faldt straffen ved eksamensbordet, hvor der ind imellem blev ud-
delt sadanne karakterer, at vi mistede nogle kammerater pa vejen til stu-
d e n t e r e k s a m e n e n .

I det daglige sorgede ordensdusken for, at tingene fungerede. Ordens-
duksen havde folgende pligter:
l. Mode kl. 7.55
2. Sorge for kridt, tavleklud og tavle.
3. ForeI�gge ved l. times begyndelse frav&rsprotokollen for l&reren.
4. Sorge for udluftning af klassev&relset ved hvert frikvarters begyndelse.
5. Melde til rektor, hvis en l&rer ikke var kommet 10 minutter, efter at ti-

men skulle begynde.
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Flytningen
Det ma til sidst n&vnes, at argangen fra 1964 matte skifte fysiske rammer
midt i gymnasietiden. Soborg Gymnasium, der startede l . juli 1961, flytte-
de i august 1963 til Morkhojvej 233 i Herlev. Her befandi vi os godt i de to
forste gymnasiear, hvor der - heldigvis - kun var ca. 150 elever.

Herefter byggedes det nye store Soborg Gymnasium, det sakaldte >>fag-
lokalegymnasium<<, Skolesvinget i Soborg, hvor vi flyttede ind i august
1966. Det var vel nok flot og sikkert ogsa meget dyrt. Arkitekternes drom
faldt i"midlertid ikke helt i hverken min egen eller en del af de andre gamle
elevers smag. Forst og fremmest fordi det var for stort.

Morkhojvej var ikke n&r sa flot men hyggeligt. Vi kendte alle de andre
elever og l&rere, fordi der kun var tre klasser pr. klassetrin. Med seks l.
g-klasser blev det pludselig sv&rt.

L&rer i 60'erne
Jeg er blevet opfordret til at skrive lidt om, hvordan det var at V�re l&rer
i 60'erne. Naturligvis kan jeg kun skrive ud fra min egen opfattelse, og idet
jeg sammenligner perioden med 1940'erne og 1950'erne, hvor jeg ogsa un-
derviste. I vore dage er alt helt forandret.

Til Soborg Gymnasium blev jeg i grunden lokket i 1962 fra en gammel og
meget stiv statsskole, Norre Gymnasium, af Ulf Ostergaard, som jeg kend-
te fra gammel tid. Jeg fik tilf&ldigt kontakt med ham, og da jeg boede i
Gladsaxe nEr den dav&rende skole, var det et onske om kortere skolevej
og en mere munter skolegang, der fik mig til at v&lge landlivets gl&der.
Skolen flyttede i 1963 til Morkhojvej, og rektor havde i den anledning hvi-
sket mig i oret, om jeg ikke kunne samle et belob ind blandt l&rerne til et
maleri, som jeg kunne overr&kke skolen pa kollegiets vegne ved en mindre
hojtidelighed. Dette skete med tilpas bevEgelse hos os begge.

Maleriet, som jeg havde fundet godt stuvet af vejen i en k&lder, erhver-
vede jeg for 900 kr. Det var et havnebillede. Kunstneren hed Henri de la
Porte. Da jeg senere blev inviteret til fernisering hos ham i Antibes, morede
han sig meget over prisen, som i ovrigt aldrig blev afregnet med ham. Han
var nu blevet ekspert i fugleskr&msler. Et maleri med et sadant tema kunne
dog ikke kobes for under 10.000 kr. Godt var det, at jeg havde kobt et med
et motiv, som kunne passe til skolens formal. Maske var det, fordi jeg hu-
skede min gamle skoles translokationssang: >>Floden iler ud mod strand, pa
den vover svaner sejle<<, eller var det en reminiscens fra digtet >>Ved toldbo-
den steg en matros i land<<. Samme matros udbryder: >>Hvor er de henne,
de store og sma, de havets stolte svaner?<< Hvor mange skuder er ikke siden
blevet Sosat fra Soborg Gymnasiums trygge havn, og hvor mange har ikke
som svanen kunnet se deres eget spejlbillede som resultat af flid og kund-
s k a b ?

Baggrunden for love, anordninger og bekendtgorelser vedr. gymnasiet
var, at Danmarks sk&bne i det 19. og 20. arhundrede havde v&ret hard.
Norge, Slesvig-Holsten og Island havde vi mistet, og en stor del af den son-
derjyske befolkning gik i 56 ar i tysk skole. Under bes&ttelsen 1940-45 var
landet og dets kultur truet med fuldst&ndig undergang. De fungerende un-
dervisningsministre og deres embedsm&nd sa det derfor som en hovedop-
gave at freMh�Ve, at vi havde en selvst&ndig national og humanistisk kul-
tur, hvorigennem der gik en rod trad.

God tid
Trods flytningen, er der ingen tvivl om, at gymnasietiden var en god tid for
d e f l e s t e .

For mange var det en god optakt til den voksne tilv&relse. Gymnasieele-
verne fra 60'erne havde storre valgmuligheder at se frem til end nutidens
gymnasieelever.

Jeg vil derfor afslutningsvis konkludere, at vi har meget at takke Soborg
Gymnasium for. Derfor skal der lyde et hjerteligt til lykke i anledning af
Soborg Gymnasiums 25-ars-jubll�um. Vi er mange, der altid t&nker tilba-
ge pa Soborg Gymnasium med taknemmelighed.

Peter Brixtofte
Borgmester i Farum kommune (Gymnasieelev 1964-1967)
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behandling af teksterne. Det sidste skulle gives pa grundlag af >>den elemen-
t&re grammatiske viden fra hovedskolen og realafdelingen<<. Denne mang-
lede tilsyneladende ganske hos elever, der ikke havde haft latin.

Afgorende nyt for hele gymnasiet var paragraf 25: >>ldehistorie<i. Citat:
>>Bade af hensyn til gymnasiets almendannende formal og af hensyn til, at
dets undervisning skal forberede til videregaende studier, er det af betyd-
ning, at eleverne f'ar mulighed for at se samspillet mellem fagene og det hi-
storiske perspektiv bag savel fortidige som aktuelle problemstillinger. Til
stotte herfor skal eleverne have udleveret en bog, der gor rede for de ideer,
der har spillet en v&sentlig rolle i vor kultur. Denne bog foruds&ttes I�st
af eleverne i lobet af gymnasiet<<.

Der skulle ikke eksamineres i bogen, og mange sa m&rkeligt ubrugte ud
ved bogafleveringen.

For danskl&rere og elever betod bekendtgorelserne en stor arbejdsbyr-
de, is&r da der ogsa skulle skrives en del danske stile. Da der ikke var mulig-
hed for fotokopiering, var hj&lpemidlerne en litteraturhistorie og om-
fangsrige antologier med meget fyldige kommentarer. Dertil matte man
altsa holde sig og til danskl&rerforeningens udgaver (der skulle som n&vnt
I�SeS I I vErker), hvor kommentarer og vejledende gennemgange med for-
tolkningsforslag, som naturligvis kun var tilbud til interesserede elever,
fyldte betydeligt mere end teksterne selv. Man ma imidlertid erindre, at ele-
verne ikke kunne have nogen viden om &ldre tiders normer og livsholdnin-
ger, og her var nok at ose af pa fornuftig made, h v i s d e r d a b l e v o s t -

Enkelte elever mente vist, at man uden videre kunne danne sig sin egen me-
ning uden hj&lpemidler, men det kunne v&re farligt for forstaelsen. Her-
med et par eksempler:

>>Hvor Hjordene br01e,
Mod Skovens letspringende Sonner,
Og puste, og fole
Den Rigdom, i hvilken de stonner-<<

(Johs. Ewald)
Hvor mange gange blev >>Hjordene<< ikke fortolket som hjorte og de let-
springende sonner som skovfogeder! Vi kan ogsa tage slutningen af >>Den
signede dag<< af Grundtvig:

>>Sa rejse vi til vort F�dre-Land,
Der ligger ej Dag i Dvale,
Der stander en Borg, saa prud og grand,
Med Gammen i gyldne Sale,
Saa frydelig der, til evig Tid,
Med Venner i Lys vi tale!

Kjeld Flensborg Iaurb�rkranseS pa sidste skoledag 1964.

Tendensen er tydelig i bekendtgorelsen af 8. april 1953 underskrevet af
undervisningsminister, prof. dr. theol. Flemming Hvidberg. Efter denne
bekendtgorelse blev de forste hold dimitteret. Forst i 1966 kunne man af-
slutte eksamen efter den radikale Jorgen Jorgensens bekendtgorelse af 6.
september 1961, hvori der var nogen lettelse i det &ldre pensum og mere
hensyntagen til samtiden, hvis stof dog kun skulle l&ses kursorisk. Tillige
kunne man nu ved siden af norsk og svensk l&se et mindre pensum bestaen-
de af oversat eUro[�lsk litteratur, et led i drejningen mod en mere europ&-
isk orientering, nu hvor Europa n&sten var genopbygget. HoVedv�gten la
dog stadig pa den litteraturhistoriske sammenh&ng i videste forstand, og
bekendtgorelsen kr&vede en uhyre m&ngde �ldre stof indl&rt. Man skulle
l&se I I v&rker og 350 sider kortere tekster. Deraf skulle dog heldigvis kun
3 v&rker og 150 sider l&ses intensivt som egentligt eksamensstof. Alt blev
optalt efter normalsidetal og noje kontrolleret. Som man kan t&nke sig,
var det et yderst grundigt kursus i kulturens og sprogets udvikling fra ar
1000 og til samtiden. Dertil kom videregaende krav om sproglig og stilistisk
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En meget selvst&ndigt t&nkende elev lod sig ikke rokke i sin overbevisning
om, at denne borg var Christiansborg, men det var jo Gimle!

Jeg mindes i ovrigt ikke s&rlige vanskeligheder ved formidlingen af stof-
fet. Man bor huske pa, at man ogsa i andre fag l&ste klassisk litteratur,
f.eks. i engelsk: Shakespeares >>Macbeth<<, i tysk Schillers >>Maria Stuart<<
og Goethes >>Faust<<; Ak ja, >>wer immer streben sich bemuht, den konnen
wir erlosen<<. De allerfleste elever var flittige og velforberedte. De forstod
efterhanden, at deres egen made at tEnke pa og forholde sig til livets store
Sporgsmal var resultatet af en lang udvikling. De kunne som resultat af de
tre ar forholde sig frit til forrige tiders spekulationer og bruge deraf, hvad
de havde lyst til i deres personlige udvikling og almendannelse. Morsomt
nok kom de til skolen med nogle opfattelser, som havde lang bagudgaende
tradition. Flere havde l&rt, at forfattere uden videre, efter inspiration fra
det hoje, pa stedet kunne s&tte sig at skabe et kunstnerisk fuldendt digt
(Schellings romantiske teori fra 1801). Andre mente, at digterne ikke selv
forstod, hvad de skrev. De var undskyldt, da antagelsen stammer fra selve-
ste Platon (>>Sokrates' forsvarstale<<, kap. 7, ar 399 f. Kr.). Enkelte mente,
at have litteraturhistorisk bel&g for, at alle forfattere var sindsyge eller be-
rusede, nar de skrev, og at man derfor kun kunne danne sig en helt privat
mening om teksterne. Heldigvis fandt eleverne sig hurtigt til rette med aka-
demisk arbejdsmetode.

I det store og hele arbejdede de godt, da det var i deres egen interesse at
blive f&rdige med gode resultater i alle fag, sa at de kunne v&lge en hojere
uddannelse efter deres kundskaber, interesser eller lyst til gode indt&gter.
Det kunne de! Arbejdsmarkedet ventede med abne arme. Et stort gode for
l&reren, og sikkert for deres kommende arbejdspladser og kolleger var, at
de var velopdragne og hensynsfulde i deres adf&rd. Jeg husker med S�rIlg
gl&de, at de kunne v&re yderst slagf&rdige og ogsa forstod at goutere deres
l&reres humor. Ogsa i mine andre fag var forlobet behageligt. Oldtids-
kundskab havde et lille og overkommeligt pensum. Tillige fik man der den
eneste lejlighed til at stifte bekendtskab med grundliggend= teorier om
kunst og arkitektur. I latin behovede jeg ikke at vEre lektor Blomme. De
sproglige havde alle den lille latinprove, og der var tre ar til at gennemga et
rimeligt pensum.

Efter skoletid var der gode muligheder for at deltage i frie studiekredse.
Jeg oprettede selv en sadan med emnet >>Den moderne europ&iske roman<<,
hvortil der var god tilslutning af interesserede elever. Vi benyttede en
grundbog, og hver elev udarbejdede sa selvst&ndigt en fortolkning af en
roman, som alle skulle have l&st.

Nar jeg t�nker tilbagL pa 60'erne, har jeg kun gode personlige erindrin-

ger om timer, hvor der bade var tid til arbejde og morsomt saMV�r med ele-
verne. Jeg har da ogsa v&ret glad for de mange hilsener, jeg senere har
modtaget gennem tiderne. Med s&rlig glEde mindes jeg de frivillige litte-
rEre ekskursioner efter skoletid i de gamle digteres fodspor, hvad enten det
var i det gamle Kobenhavn eller langs Furesoens bred med Christian Win-
ther og Alvilde Muffelmann, hvor opl&sning af digte, sang og dans i den
lyse sommeraften om Klopstocks eg blev akkompagneret af nattergalens
sang. Med Blicher og Schiller vil jeg derfor slutte med et citat fra begge:

>>Es waren schone Zeiten, Carlos !<<

Kjeld Flensborg
Studielektor ved Soborg Gymnasium

Lundegardens marker, hvor Hoje Gladsaxe komplekset blev opfort. I baggrunden ses Marielyst skole.
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17 ar med HF og ikke sa m&rkeligt. Valgretsalderen var indtil 197121 ar.
Da sidste argang forlod skolen i 1985, var I l af et HF-hold pa 87 over 21,

og 5 af et studenterhold pa 149.
De fleste kursister havde n&rt kendskab til livet uden for skolen og var

mere malrettede end deres gymnasiekammerater. Det kr&ver ogsa stor ka-
rakterstyrke og disciplin at l&re et mundligt fag i to ar og derpa fa sine
kundskaber bedomt ved eksamensbordet pa 20 minutter.

Kursisterne havde det ofte sv&rere end gymnasiasterne. Deres sociale
forhold var mere >>voksne<< end gymnasiasternes, og de var tit mere afh&n-
gige af en selvst&ndig indkomst. De havde i hoj grad forventning om at
mode en undervisning, der var v&sentlig forskellig fra det traditionelle
gymnasium, men l&rerne var jo dog de samme, og skolen var fundamentalt
et gymnasium, alene pa grund af gymnasiasternes overtal, men maske ogsa
fordi alle l&rerne havde gaet i gymnasiet i 7 ar, hvoraf de 4 forste godt nok
blev kaldt mellemskole.

En del faldt naturligvis fra og forlod systemet. Men andre blev selvstude-
rende og gik op i fuldt pensum med en enkelt vejledningstime i hvert fag.
Det kunne der v&re flere grunde til, f.eks. for meget erhvervsarbejde eller
en illusion om, at man bedre kunne indhente det manglende stof hjemme
pa v&relset. Og sa var der de helt dygtige, der fandt, at skolen var en sand-
kasse, og at undervisningen gik for langsomt til deres gemyt.

Efterhanden dalede kursisternes alder, og sammen med den valgretsal-
deren til 18. De &ldre sogte til enkeltfagskurserne eller til de kurser, der var
knyttet til andre institutioner end gymnasierne. Erhvervserfaring og alder
var ikke l&ngere nogen afgorende forskel mellem HF'ere og gymnasiaster.
D e r v e d b l e v d e t s v & r e r e f o r H F ' e r n e a t h & v d e d e r e s i d e n t i t e t s o m s e l N ' _

st&ndig gruppe og som et klart alternativ til studentereksamen.
De fleste l&rere havde bade velvilje og begejstring for den nye alternative

adgang til de hojere uddannelser, og mange sa det som en udfordring at un-
dervise et nyt publikum med andre foruds&tninger end de vante. Mange
l&rere blev ogsa positivt pavirket af HF-eksamens krav til oget selvst&n-
dighed hos kursisterne og lod det smitte af pa deres gymnasieundervisning.
Det er dog ingen hemmelighed, at nogle IErere og gymnasiaster aldrig kom
bort fra at betragte HF'erne som det etablerede gymnasiums stedbarn.

11985 tog vi vemodigt afsked med det sidste hold. Som forholdene havde
udviklet sig, var det dog nok en lykkelig skilsmisse. Jeg tror ikke l&ngere
pa, at gymnasiet er den rigtige v&rt for HF. Derimod er jeg sikker pa, at HF
i fremtiden vil trives langt bedre og i storre overensstemmelse med sin op-
rindelige idé der, hvor det ikke er omklamret af gymnasiet.

I Soborg Gymnasiums 25-arige historie har HF-kursus v�ret en del af sko-
len fra 1968, hvor kursus her pa skolen blev nedlagt som et led i de generelle
spareplaner og nedskEringer.

Loven om HF er fra 1966. Forste HF-klasse begyndte i 1967, og allerede
i 1968 begyndte de forste her pa skolen og fik eksamen i 1970. Vi var altsa
med n&sten fra begyndelsen.

Der var tre grupper, som kurserne is&r skulle appellere til.
For det forste skulle de erstatte seminariernes pr�parandk1aSSer, som

hidtil havde modtaget elever uden studentereksamen, som onskede at blive
foikeskolel&rere. Mange at" disse blev dog ikke optaget pa seminarierne, og
et fuldf.ort prEparandkursus gav ikke adgang til andre uddannelser. Med
en hojere forberedelseseksamen ville de nu v&re kvalificeret til andre ud-
dannelser end netop l&reruddannelsen.

For det andet skulle HF iiltr&kke elever, der efter at have forladt folke-
skolens l O. klasse, onskede at ga videre i teoretisk pr&gede UddanneIs�r.

Den tredje gruppe, som HF skulle lokke frem, var den, der i en arr&kke
havde v&ret ude i erhvervslivet eller passet hjem, born og mand, og som nu
af den ene eller den anden grund onskede at begynde forfra og ga i gang
med en mere teoretisk uddannelse. Her var billetten til en hojere uddannel-
se for den hjemmegaende og >>manden fra ploven<<, som vi holdt meget af
at sige i 60'erne.

Der var mange fra uboglige miljoer, som folte sig tiltrukket af det nye.
HF smagte ikke af latinskole og lugtede ikke af bedre folks born.

Det forste ar gav HF-eksamen adgang til Den sociale Hojskole foruden
naturligvis til seminarierne, og hurtigt blev adgangen udvidet til de ovrige
hojere l&reanstalter, evt. med et eller flere suppleringskurser.

HF var i mods&tning til gymnasiet udpr&get baseret pa tilvalg. Der stil~
ledes storre krav til elevernes selvst&ndighed, og som noget s&rligt skulle
hver kursist udarbejde en storre skriftlig opgave i 2. kursusar ofte kaldt
speciale med et udtryk fra universitetet, siden &ndret til 2. arsopgave. Disse
opgaver gav kursisterne lejlighed til at udfore et virkelig selvst&ndigt arbej-
de og fordybe sig i stoffet. Der kom ofte fremragende resultater ud af det.

Overhovedet stillede undervisningen storre krav til kursisiernes moden-
hed end til gymnasiasternes. Det passede godt med, at de var &ldre. 11970,
da de forste HF'ere forlod Soborg, var 14 af et hold pa 45 kursister over 21
ar, mens kun 3 af et studenterhold pa 110 var over 21. Selv om det ikke lyder
af en stor aldersforskel, prEgede disse 21-26 arige faktisk holdet og l&rer-
nes syn pa de nye kunder. Der var i ovrigt noget magisk ved at v&re 21 ar,

S v e n B e h r e n d

Studielektor ved Soborg Gymnasium
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Na - man l&rer jo for livet...
Forste time matematik - og sa endda prove. Til stotte for opgavelosningen
ma vi hver medbringe et stk. notepapir.

Anne Marie sidder bag mig. En sod pige med langt hvidt har. Pa hendes
bord ligger - som reglerne foreskriver - et stk. papir, hvor det halve af ma-
tematikbogen er nedskrevet med mikroskopisk skrift.

Jeg hiver fem A4-ark frem fra tasken. Med stor skrift har jeg kradset de
vigtigste oplysninger ned.

Jeg sagde, at I kun matte medbringe et stykke papir med noter, sa det
der gar ikke, siger min unge, meget rodorede og meget kortklippede mate-
matikl&rer til mig. Dengang var det ikke helt sa almindeligt at V�re kortha-
r e t s o m n u .

Er det ikke underordnet, om man skriver 500 ord pa fem stykker papir
eller 500 ord pa et ark, sporger jeg.

Skal du ned til rektor, er svaret. Logik for viderekomne.
Na, man l&rer jo for livet og ikke for skolen. Men skolens metoder af-

spejler i hoj grad den retning, som samfundet onsker at forme dig. Og net-
op den tid i begyndelsen af 70'erne, hvor jeg gik pa Soborg Gymnasium,
var man ikke specielt autoritetstro. Bortset fra enkelte l&rere og elever bar
skolen for mig at se ikke pr&g af en: _ Fordi jeg siger det - k&ft, trit og ret-
ning-holdning.

68-oproret var stadig varmt. Vi havde store f�llesm0der, hvor vi disku-
terede tidens politiske sporgsmal. Vores stillingtagen og aktive deltagelse i
forskellige demonstrationer gjorde, at tiden i gymnasiet for mig skabte ab-
ning for en helt ny bevidsthed. Det handlede i hoj grad om: At du selv er

medbestemmende og medansvarlig for det liv, du onsker at skabe.
Selvfolgelig var det sadan, at der var storst deltagelse i f&llesmoderne,

nar sporgsmalet handlede om rygning eller ikke rygning, hvor og hvornar.
Og selvf01gelig var det sadan, at jeg ofte havde mest lyst til at drikke kold
kirseb&rvin pa min veninde Gittes altan. Hun boede sa fristende n�r i Hoje
Gladsaxe. Men alligevel blev mine ojne abnet.

Jeg gik pa musiklinien under en forsogsordning, hvor vi >>sproglige<< var
slaet sammen med den matematisk-musiske linie i en klasse pa 12 elever.
Vores erfaringer med forsoget var yderst positive. Men forsoget er aldrig
blevet gentaget.

Udover den megen musikundervisning var vi en del, som brugte vores
fritid til forskellige mere eller mindre seriose musikaktiviteter. F.eks. kor-
sang og deltagelse i forskellige blues, jazz og blandet landhandel-bands.

Kreativ udfoldelse af den ene eller anden art var i focus. Ogsa i danskti-

Birgitte Raaberg i midten iforreste r�kke i 3b august 1974.

merne, hvor et helt nyt univers abnede sig for mig. Danskl&rer Bojsen var
fantastisk alsidig og desuden dramatisk interesseret. Det var heldigt for
mig, da jeg havde et onske om at blive skuespiller.

Det onske fik Bojsen sat ind i nogle konkrete rammer ved at give os ind-
sigt i forskellige dramatiske former. Gennem arbejdet med at analysere og
tolke forskellige tekster, fik jeg fod pa det virkelighedsplan, hvor man ma
V�re for at starte noget for alvor.

Da vi gik i 3. g. samarbejdede vores musikl&rer Hentze, danskl&rer Boj-
sen og flere andre l&rere om ops&tningen af en musical. Pa elevernes op-
fordring. Det var et k&mpeprojekt, som gik pa tv&rs af argange og linier
og det var fritidsarbejde.

Det var meget tidskr&vende, men gjorde ligesom alle andre f&llesarran-
gementer, at du l&rte din skole og dine kammerater bedre at kende. Du
blev tryg i dine omgivelser og turde bruge dem.

Da jeg blev student, var man forst lige begyndt at tale om adgangsbe-

l*,
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gr�nsnIng i gymnasiet, og der var stadig masser af jobmuligheder. Derfor
betod det ikke liv eller dod for os, om vi fik 8 eller 9 i engelsk. Selv om vi
ogsa havde en slags karakterr&s og str&bte.

Da jeg siden har v�ret l&rervikar pa forskellige folkeskoler, kan jeg ikke
lade v&re med at t&nke pa, hvor hardt eleverne har det nu. Jeg har oplevet
elever i 9.-10. klasser ga mere eller mindre i stykker i kampen for topkarak-
t e r e r .

Selvf01gelig skal vi kunne noget- have teoretisk indl&ring. Men med den
harde konkurrence dagens samfund l&gger op til, ma mange v�1ge de
kreative fag fra. Og i stedet satse pa mere erhvervsrettede ting. Det er trist.

Jeg har hort om forsog i Ungarn, hvor man stimulerede en gruppe nor-
malt begavede born specielt kreativt i den forste skoletid. Det viste sig sene-
re, at de born havde lettere ved at tilegne sig f.eks. matematik, end en grup-
pe born, der havde faet normal undervisning.

Nar vi ser pa udviklingen i den vestlige verden, med stadig nye og flere
teknologiske vidundere som mere og mere overtager arbejdet fra menne-
sket, ma det bestemt v£re en god ide, at vi hver isEr l&rer at fa noget for-
nuftigt ud af fritiden. Ingen ved hvem, og hvormange der er i arbejde om
ganske fa ar. Men chancerne for, at flest mulige kan fa en meningsfuld og
tilfredsstillende t11v�re1se, er storre, hvis man har udviklet en kreativ side
og f.eks. kan spille klaver.

Sa vil jeg i ovrigt slutte med en hilsen til alle de kaffedrikkende, smog-
tr&ngende og de guitarspillende. De triste og de syngende fra den tid, med
et citat fra en sang, vi lyttede til dengang i 70'erne.

L&rer i 70'erne
Torsdag den 20. februar 1986 samledes en lille kreds af l&rere, der var
>>gronne<< i 70'erne, for at tale om udviklingen gennem 10 aret, der startede
med ungdomsopror, provobev&gelser, osterlandske religioner og gik over
i individualisme, narcissisme og karakterr&s.

Hvordan har udviklingen v&ret set med l£rerojne? Vagn Andersen
(VA), Kirsten Asaa (KA), Marjon Boelskov (MB), Birthe Lundsgaard
Hansen (BH), Ole Haxthausen (OH), Tove Lund (TL), Peter Skaarup (PS)
og Inge 0stergaard~Nielsen (10) giver deres svar:

PS: Jeg har hort, at demokratiet blev indfort pa Soborg Gymnasium
ved, at man fjernede podierne under katedrene. L&rerne matte ikke sidde
hojere end eleverne.

VA: Ja - desv&rre glemte man at s&nke tavlerne samtidig.
PS: Hvordan var det i begyndelsen af 70'erne?
10: Jeg kom til skolen i 1972, nej min son er fra 71, jeg kom i 71 efter

6 uger,s barselsorlov til 17 overtimer om ugen. Det var grotesk. Jeg tjente
enormt mange penge og var her dag og nat og underviste i engelsk. Jeg mat-
te kore parallelhold sa meget som muligt for ellers var det fuldst&ndigt uov-
erkommeligt. Jeg kan huske jeg lod dem skrive de samme stile og lavede
nye opgaver til hver uge. Og rettede med rodt. Jeg var lige kommet fra Sten-
hus Kostskole, hvor l&rerne var her og eleverne et helt andet sted. Og jeg
kan tydeligt huske den forste gang jeg stodte pa en helt anden elevholdning.
Det var en stor HF-er, der hed Soren, der gik i tr&sko, meget langt har og
en gammel sweater. Han kom op til katederet og sagde:

>>lnge, jeg synes du ser lidt tr&t ud. Jeg tror det er alle de rode streger du
skriver, der gor dig sa tr2t.<<

Han vidste ikke noget om alle overtimerne. Og sa satte han sig sa sodt pa
katederet og fortsatte:

>>Jeg bliver sa nervos ved alle de rode streger. Skal vi ikke v&re enige om
at stryge dem? Hvad nu, hvis du retter med en blid blyant. Sa far jeg ikke
sa mange nervose tr&kninger, nar jeg l&ser mine opgaver igennem. Og sa
vil jeg meget gerne v&re fri for karakterer. Karakteren kan du give mig til
eksamen. Men sadan undervejs bryder jeg mig ikke om at vide, hvordan det
g a r . < <

Minderne er ikke l&ngere nok
nej, det er kamp for samme fremtid
og tro pa samme mal
som gor - at man kan sige
v i h o r e r s a m m e n

H o o l a b a n d o o l a B a n d
>>Pa vag<<.

Birgitte Raaberg
Skuespiller (Gymnasieelev 1972-1975)

5 2 5 3



TL: Jeg synes ogsa, at dengang vi kom, var de mere interesserede i at lave
store projekter, hvor de nu vil have klasseundervisning, fordi de tror, det
er mere effektivt.

MB: Og det ved vi, det ikke er.
TL: Ja, vi ved det, men de tror det ikke, fordi vi nar hurtigere gennem et

stof med klasseundervisning, det er jo rigtigt.
OH: Skyklapperne er kommet til &re og v&rdighed, fordi virkeligheden

er barskere i dag. Det er blevet mere eksamensrelateret, mere malrettet, og
det er til skade for trivslen og for den enkelte. Det er blevet lidt mindre
sp&ndende at V�re l&rer, end det var i starten af 70'erne.

PS: Nar Ostergaard t&nker tilbage pa begyndelsen af 70'erne, n&vner
han bl.a. Louis Miehe-Renard, Elith Foss og Den danske Kvartet (se s. 23).
Er det ogsa det I t&nker pa?

10: Ja, kammermusikken var hans hjertebarn.
TL: Jeg husker, det var aktivitetsdag for hele skolen. Det var enlordag,

hvor elever og l&rere med born modte op. Bornene sa film i filmsalen, der
var folkedans i festsalen,

10: Og de sprang badut i gymnastiksalen.
TL: Og hvor vi sa et debatteaterstykke om konflikten pa Hope Compu-

ter. Det var en helt ny form for teater med aktuelt indhold. Vi havde ogsa
Christiania totalteater herude engang.

KA: Det var det der halvf&rdige stykke, hvor bukserne rog af ham.
PS: Hvad vil det sige?
KA: De var ikke sat ordentligt fast.
TL: De kunne ikke engang huske deres slagsang. Men eleverne tog det

p&nt og fulgte dem til dors med stormende bifald.
KA: Det gav inspiration til eleverne. Der blev lavet noget teater hvert ene-

ste ar, somme tider et par gange om aret.
TL: Skolen var levende bade om eftermiddagen og om aftenen. Eleverne

boede her engang i weekenden. De havde soveposer med og havde et stort
arrangement, hvor de ville forskonne skolen og v&re sammen om noget
konstruktivt. Det var dengang de malede alle de grimme gra plasticaffalds-
spande i glade farver og h&ngte billeder op.

OH: Her er virkelig sket en positiv udvikling, hvad angar rammerne. Det
kunne godt virke lidt koldt og upersonligt i 70'erne, da vi kom. Disse t&p-
per og moblerne, malerierne og elevernes egen udsmykning. Det uhojtideli-
ge pr&g i det hele taget. Det manglede, da vi kom.

TL: Men jeg mener bare, at dengang skolen ikke havde de b10de stole, de
runde borde, der var der faktisk et liv af eleverne. Og nu, hvor det er her,
sa er de her ikke, det er meget sj&ldent, man ser dem ude omkriiig.

L�rere i 70'erne. Fra venstre.. Inge Ostergaard-Nielsen, Ole Haxthausen, Birthe Lundsgaard Hansen.
Peter Skaarup, Vagn A ndersen, Kirsten Asaa og Tove Lund.

Sa strog vi den rode blyant, karaktererne undervejs og brugte den blide
blyant i stedet.

OH: Det var faktisk ret naturligt, de behandlede os som ligem&nd. Man~
ge af HF-erne var kun et par ar yngre end os.

MB: Sa er det ogsa meget sjovt at se, at det, som var frigorende dengang,
som havde en positiv virkning, det som man sagde for at gore det bedre og
for at fa storre indl&ring, og fa nogle ting, som man blev f&lles om, det er
nu blevet udgangspunktet, sa vi ikke l&ngere har noget mal for oje. Det er
blevet til en frigorelse af kravene i stedet for. 170'erne var der en meget stor
sammenh&ng mellem den nye gruppe af l&rere og elever, hvor vi i dag ople-
ver, eleverne har forladt os igen.

IO: Det var en k&rlig form for bel&ring.
PS: Du t&nker pa, at de be'r os om at fa karakterer? De vil bedommes?
MB: Ja- nu mener de, modepligten er til 20070, og frivillighed i gymnasiet

gar pa det daglige arbejde og pa aflevering af opgaver.
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PS: Nu sidder de da og l&ser lektier.
TL: Ikke ret mange.
PS: Men der er alligevel nogle.
OH: De l&ser eller ogsa har de job.
VA: Men det er vel ogsa det der med rengoringen, der har slaet noget i

stykkcr. Nu har vi rengoring om eftermidagen, og ustandseliglober man
ind i et par spande og koste.

PS: Ostergaard n&vner ogsa hashrygning og DKP'ere pa skolen.
TL: Hashrygning? Det er gaet min Ii&se forbi.
KA: Der var vist noget om det. Der var nogen der havde t&ndt bal i cen-

tralgarderoben. De sad og rog derinde. De sad vist og rog hash og sa pludse-
lig var brandv&senet der. Har jeg hort.

MB: Jeg kan kun huske KAP'erne ikke DKP'erne. Det var lige da de blev
startet af Benito Scocozza. Det var nogle af fortropperne, der gik herude.

10: Ole og Jette?
MB: De var bare dygtige.
10: Ja, det vil jeg ogsa sige.
NqB: Der var sa mange, der gerne ville v&re sammen med nogen, der var

sa dygtige. De kunne v&lge, hvad man skulle ILlI'e. De var aktive. De gav det
en gejst. Det havde et formal at lave ting om, som man lige var begyndt at
se pa. Sa sloges de selvfolgelig ogsa med l&rerne. Der var jo ikke andre i
n&rheden. Det var en udfordring. Nu far man ikke politiske udfordringer
f r a d e m .

PS: Det var dengang skolen havde pr&dikat af at v&re rod.
MB: Selv om vi blev kaldt for rode, og det senere har v&ret en m&rkat,

som ingen rigtigt vidste, hvor den skulle s&ttes, sa var der en lille gruppe,
der gjorde, at hele gymnasiet blev mere aktivt i alle sine holdninger.

PS: Der har ogsa senere v&ret forsog pa at lave fredsbev&gelser her.
10: Ja, men det var en anden gruppe. Jeg havde nogle DKP'ere, det var

helt oplagt. Det kom frem ved at vi l&ste en bog, der hed: >>Homage to Ca-
talonia<< af George Orwell, som handler om den spanske borgerkrig. De
skummede i hjornerne, simpelt hen. De bad om alle engelsktimerne i den
folgende uge. Og de havde v&ret tilbage pa partikontoret og havde faet
masser af papirer og oplysninger om, hvad de skulle mene om kommuni-
sternes rolle i den spanske borgerkrig. Vi sad i 4 stive timer og lyttede til
foredrag, som gik meget t&t pa Orwells tekst, og simpelt hen nedgjorde Or-
wells oplevelser og fik det til at sta, som han slet ikke havde forstaet noget
som helst af den krig, han selv havde deltaget i. Sa det var i hvert fald et ek-
sempel pa, at der var kommunister.

MB: Jeg synes, det var meget demokratisk dengang. Netop fordi de unge

mennesker tog stilling ud fra deres ringe grundlag og abent markerede og
handlede med det. Derved kom de i demokratisk kontakt, hvor man sadan
reagerer pa hinanden. Det savner jeg meget.

PS: Den paneldiskussion, Anders har lavet derude i dag om gymnasiere-
formen, er det ikke noget i samme stil?

MB: Nu sidder de 3 klasser, der har faet fri til at ga derhen. De andre
kommer ikke .

OH: Nu har vi talt om pr&dikatet: de rode. Jeg har hort om et andet pr&-
dikat. Det var, at vi var progressive i hvert fald blandt kolleger.

10: Der var Jorgen Olsen, han N'ar i hvert fald en person, der ligesom
markerede sig og havde nogle progressive ideer med hensyn til opbygningen
af HF. Og sa havde vi Claus Westh, der ogsa markerede sig bl.a. med at det
maske ikke var sa vigtigt, at folk kunne stave korrekt. Han havde nogle
ting, han virkelig gik ind for, som la pa den progressive side.

MB: Og sa var der Kirsten Kristoffersen, som lavede bekendtgorelse og
var med i &ndringerne af gymnasiet i 71.

OH: Jeg t&nker ogsa pa Soborgundersogelsen. Der blev kendt viden om.
I den folger man restgruppen af elever, der ikke kom ud i en uddannelse.

BH: Jeg kom til skolen fra Arhus. Derovre horte man, at l&rerne under-
tiden matte flygte ud af klasserne gennem vinduerne. Men sa galt gik det nu
ikke. Jeg kan huske i starten, specielt nar man kom ind i en HF-klasse, at
man kunne opleve, at eleverne var meget trykkede af matematikken. Det
var frygteligt sv&rt. Og sa, nar de opdagede, de kunne det, sa havde de mas-
ser af ressourcer. Den fornemmelse har man ikke mere. De kommer, synes
jeg, uadtil meget aktive. Det drejer sig om at spille en rolle. I stedet for som
tidligere, at opna indsigt, er det nu tilstr&kkeligt blot at v&re aktiv. Dvs. vi
kommer ofte ud for, at vi skal nedbryde en aktivitet, v&re negative, for
overhovedet at kunne bygge noget op.

PS: Du t&nker pa de elever, der optr&der i timerne. Et personligt flip~
n u m m e r ?

MB: Ja, uden at have l&st.
BH: I matematik er man ude for, at der er sa meget mere, man skal na.

De kommer med et helt andet grundlag. Tidligere startede de med at sige:
>>Det med beviser, det er vel nok sv&rt<<, og sa skulle man I�re dem den ma-
tematik. Nu har de aldrig hort om et bevis, sa de er ikke belastede af, at det
er sv&rt. Nu skal man forst til at argumentere for, at man skal bevise tinge-
ne. >>Det, der star i bogen, er sikkert rigtigt nok, ellers var det vel pillet ud
l&nge siden<<, siger de.

VA: Du har ikke provet det nye pensum, der star beviserne nemlig heller
i k k e i .

5 6 5 7



KA: Der er forskellen. De gamle elever ville ikke have troet det, selv om
det stod i bogen.

OH: Der er kommet mere hykleri og mere forstillelse. Det er vel resulta-
tet af, at man nu satser mere pa at fa en hoj kvotient. Tidligere var det mere
abent. Det var ogsa risikofrit. Man havde ligesom en anden livsopfattelse.

Det er et stort ord, men hvis der var noget, der ikke gik, sa var det ikke
ens egen skyld, det var samfundets. Det har &ndret sig. I dag er man sin
egen lykkes smed, man ma selv tage ansvaret for, hvad der sker. Jeg mener,
det er en markant &ndring.

TL: Jeg kan huske, at de forste klasser, dem jeg startede med i 73, en x
og z klasse, var utroligt meget sammen. Jeg var f.eks. med dem i Norge pa
vinterferie i paskeferien, hvor vi fik tilskud fra Gladsaxe kommune. Det
skulle endelig V�re ferie, ikke noget som helst andet. Jeg har nu 3. soster
i en familie. Hun er sa skuffet, fordi hun t&nker pa, hvad de to SOStre har
oplevet. Hun havde regnet med, at hendes gymnasietid ogsa skulle have no-
get tilsvarende, men det er sv&rt at fa gang i hendes klasse. Jeg ved ikke,
om I ogsa har det indtryk, at det er noget generelt i dag, eller er det, fordi
de har for travlt med alt det andet udenfor?

10: Ja men, det tror jeg er rigtigt. Min engelske forsogsklasse foler sig
meget mere hjemme der end i deres stamklasse. Men det er jo ogsa et s2rligt
h o l d .

PS: Grenholdene er normalt v&ldig godt samarbejdede. Det oplever jeg
hvert ar pa grenfagsekskursionerne.

MB: Jeg synes ogsa tidligere, man lettere kunne fa dem til at lave spil, der
varede 4-5 timer.

TL: Nu skal de ogsa pa arbejde, siger de.
MB: I begyndelsen af 70'erne var det reelt. Det er det ikke mere. Nar én

sagde, at han skulle pa arbejde, sa var det noget med ens materielle vilkar.
Nu gar man pa arbejde for at fa penge, det er mere almindeligt at bruge
m a n g e p e n g e .

BH: Dem, jeg lige har v&ret med til London, brugte utrolig mange pen-
g e .

KA: Nu korer de ogsa af sted i hvid kjole og hue. Kan I ikke huske den-
gang, de korte af sted med minehjelme, kakitoj og alt muligt andet, som en
protest. Der var kun to, der havde huer pa.

OH: Det kr&ver et psykisk overskud ikke at v&re konform i dag. Jeg sy-
nes, der var storre livsgl&de, storre abenhed og spontanitet. Jeg efterlyser
det i dag, det virker lidt hektisk, lidt forceret.

TL: Vi var ogsa yngre.
KA: Jeg kommer somme tider til at t&nke pa, om det er mig, der er blevet

Ill /

Flittige elever i elevstuen.

gammel, eller om eleverne virkelig har forandret sig. De to ting passer ma-
ske sammen. Det var lidi morsommere at v&re l&rer dengang.

PS: Ved frokost i dag sad vi og snakkede om, at engelskbogerne nu har
gloser til teksterne pa samme side. Eleverne skal ikke engang have besv&r
med at sla op omme i bogen. Jo, tingene forandrer sig.

MB: Nu har de sa faet det med gloser i samme bog, nu har de faet de blo-
de stole. De har faet alt det, de andre syntes, de manglede, og sa har vi ba-
re nogle, som vil noget andet, som vi har meget sv&rt ved at honorere, for
det, de vil have, er den der hoje kvotient. De vil have den i lommen fra start,
og sa har de i ovrigt andet at bruge deres tid til.

KA: Det er kedeligt, hvis vi ikke kan finde noget p&nere at sige om vores
nuv&rende e lever.

TL: Jeg har nu den fornojelse med 2a, dem vi skal til Ungarn med, at de
har lidt af begejstringen. Vi skriver speciale om landet og spurter rundt pa
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bibliotekerne for at finde materiale. De har faktisk lidt af den gamle gejst,
men der er jo ogsa en s&rlig anledning.

BH: Jeg mener, de er blevet bedre til at vurdere sig selv. Det viser sig gang
pa gang til eksamen. Men vi fort&ller dem jo ogsa, hvilke krav der stilles.

TL: Jeg synes ogsa, hvis vi nu skal sige noget p&nt, at de der Ix'ere, de
er godt nok meget malrettede, men deres interesse for at lave noget er
enorm. Sa kan man sige, at det er for at fa hojere karakterer, men det slar
igennem pa en meget positiv made.

BH: Sa kan jeg ogsa n&vne et andet eksempel. 3y f&rdes utrolig meget
sammen. De er n&sten sammen hele tiden, sa det passer heller ikke, at klas-
serne ikke kan lide at v&re sammen. De sidder da ogsa stadigv&k 27 i klas-
sen. Nogle gange synes man n&sten, de laver for meget sammen.

PS: Jeg kommer fra p&dagogikum pa Virum Gymnasium. Og jeg ma si-
ge, at Soborg oplevede jeg meget positivt, her var nogle elever, som man
kunne interessere i stoffet, hvor de var sa blaserte i Virum, pr&get af en eller
anden ugidelig facon. De var sa kloge- sa gode. I mods&tning til det synes
jeg altid at have oplevet Soborgelever som taknemmelige, hver gang de far
nogle intellektuelle oplevelser. Jeg har heller aldrig oplevet, de saboterer
l&rere, som vi gjorde i min skoletid.

10: Jeg vil ogsa rose dem lidt. Det kan jeg gore pa neutral grund. For da
vi havde en amerikansk professor herude, kom han lige fra Rungsted Stats-
skole. Og der havde han talt til p&ne elever, der stillede ham p&ne sporgs-
mal. Da han kom herud, sagde han, at det var en dejlig overgang for ham.
Han folte sig meget hjemme og eleverne gik t�t pa ham. Pa et tidspunkt
forlod jeg klassen, for at de skulle kunne snakke, uden at engelskl&reren
lyttede, om de satte s'er pa de rigtige steder. Og da jeg kom tilbage, var de
i vild diskussion om hans barndom, hans ar i ansigtet og sa videre. Og da
han gik sagde han: >>These kids are resourceful!<<

Gymnasiet set inde- og udefra
i 80'erne
Soborg Symnasium og HF Kursus, et sakaldt amtsgymnasium bygget tra-
ditionelt op med en sproglig og en matematisk linie samt HF-kursus.

Nu er HF-kurset v&k, og det er knap 4 ar siden, jeg forlod SG, i dag gar
min soster der, og det ligner stadig sig selv - udefra.

Indefra er jeg n&sten sikker pa, at det har &ndret sig. �ndret af tiden,
mentaliteten og nye holdninger og vigtigst, &ndret af rektor, l&rere og ele-
ver, for nu at tage oppe fra og ned. Det er nok ikke en kulturrevolution, der
har &ndret SG, men snarere nuancer, store som sma og alligevel iojnefal-
d e n d e .

Og perioden, der her er tale om, er i alle tilf&lde 80'erne, n&rmere beteg-
net SG i 80'erne.

For jeg gar i gang, vil jeg gerne understrege, at beretningen selvsagt bliver
subjektiv, skrevet ud fra egne oplevelser og erfaringer - fagligt som poli-
t i s k .

11979 startede jeg pa den matematiske linie pa SG. Uger forinden skole-
arets start var jeg allerede ved at do af sp&nding over, hvem jeg skulle ga
i klasse med. 5 piger og 21 drenge blev det til, ikke ligefrem den bedste kons-
fordeling til et toga-party.

En cocktail af forskellige individer med forskellig baggrund, og maske
en anden made at se tingene og pille n&se pa.

3 ar med lektier, darlig samvittighed over ikke at have lavet dem, frikvar-
terer, karakter-r&s, leverpostejmadder, piger og k&rlighed, usikkerhed og
bumser, skoleblad og gymnasiekor, musical, holdninger og politik og sidst
men ikke mindst stovsugningen og opvasken MOAR altid rabte op om,
man skulle klare lige for den danske stil skulle laves kl. 1.00 om natten.

En hyttetur kom vi pa, Ix, i starten af l.g. Den star stadig dugfrisk i min
erindring: Min cykel punkterede ved forste trad i pedalerne, men straks lap-
pede Niller fra klassen den. Vi hjalp hinanden og l&rte hurtigt hverandre at
k e n d e .

Lektier&set startede n&sten fra forste flojt - og en sammenligning med
folkeskolen viste hurtigt, hvor godt man havde haft det. Det bundede selv-
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folgelig i flere lektier i gymnasiet end i folkeskolen, men ogsa den kendsger-
ning, at man i hojere grad skulle tage stilling til forskellige problemer, lige
fra lektier til planl&gning og forberedelse af n&ste skoledag samt storre an-
svar overfor andre mennesker.

Desv&rre bukkede nogle i klassen under for presset - andre kunne ikke
akklimatisere sig.

Men de forbandede lektier ma ogsa v&re opfundet af én, der har levet i
Colibat hele sit liv, aldrig drukket en 01, aldrig set fjernsyn og haft en rig on-
kel i Storp Heddinge, sa lommesmerter ikke var noget at bekymre sig om.

Ved en selektiv genneml&sning af forn&vnte udbrud ses, at det netop var
hablos k&rlighed, fest og farver, gode krimier og sports10rdage i flimmeren
samt lommesmerter, der afholdt én fra at blive professor.

Alle ting, der var sv&re at losrive sig fra.
Mangen en tid gik der sandelig til job. Det var sv&rt nok i forvejen at fin-

de et, der passede ind i >>skemaet<<. Selv stod jeg det meste af tiden pa en
tankstation. Men nar alt kommer til alt, tilhorte man vel en s&rdeles kobe-
st&rk gruppe: Ingen s&rlige okonomiske forpligtelser og SU fik man. Sa
ens forbrug gik mest til toj, fester og hobbies.

Det lyder sa rosenrodt!
Men pa den anden side gennemgik man en rivende personlig udvikling,

l&rte om sa mange nye ting, nye begreber og definitioner, l&rte at formule-
re sig bedre, modte en masse nye mennesker og deltog ligeledes i mange ak-
t i v i t e t e r .

Der var bredde.
Mange, havde man indtrykket af, bare kom og gik pa SG. Det var en

svingdor!
Jeg valgte at engagere mig; men helt klart pa egne pr&misser.
Det naede at blive til festudvalg, hvor vi tit havde h&sbl&sende diskus-

sioner om, hvorvidt vi skulle have diskotek eller live band til n&ste gymna-
sie-fest. Det blev til en status som redaktor for skolebladet SKYKLAP-
PEN, som jeg efter manges mening terroriserede, og efter fas mening gjor-
de sjovere og bedre. Ofte var det af mangel pa indl&g, at man selv digtede
historier, n&rmest injurier, mest mod l&rerne selvfolgelig, og efierhanden
blev bladet til en selvbiografi.

hele skoleforlobet dyrkede jeg gymnasiets kor. Det har jeg aldrig for-
trudt! Den almene opfattelse af et kor som en helligandskirke skr&mte ot.te
t.olk langt v&k. De skulle bare have vidst, hvad de gik glip af: Kor week-
ender med masser af rest og farver, kammeratskab, optr&den i Tivolis kon-
Lertsal og megel mere.

Jo, jo, og sa var der sagar musiLal'en HAIR, hvor mange lavede to-

tal-scene, udvidede skolens orkester med flere mand, ovede sang og dans og
fik igen et kammeratskab de deltagende imellem, sa det bragede.

Efter endt forestilling erobrede vi den lokale bev&rtning, lagde o1-lagre-
ne tomme hen og dansede til langt ud pa natten.

At jeg sa havde en hovedrolle i musical'en gjorde kun det hele meget
sjovere.

HaN'de man ikke nok i den underholdning, SG kunne tilbyde, ja, sa kun-
ne man lave noget selv. Eksempelvis byttede vennerne og jeg de hardkogte

g i kantinens glasmontrer ud med ra &g ! ! ! Det var, for os, hyle morsomt
at se folks reaktion, nar de opdagede det. >>Vi har kun det sk&g, vi selv sid-
der pa<<.

Argangene imellem var der et feudalistisk pr&g, idet l. g'erne var
gummi-g'er (og sikkert stadig er det), og 3.g'erne var de store tunge drenge
med 2.g'erne som mellemste lag i lagkagen.

Som eksempel herpa kan man tage bord-ordenen eller r&kkefolgen, om
man vil, i kantinen. 3.g'erne sad pa overste afsnit (de bedste pladser) og sa
trip-trap-tr&sko ned til nederste afsnit, hvor l.g'erne sad. HF'erne var sa'n
midt imellem og blev henvist til nogle gronne siddebase med bord.

Da man selv var l.g'er, sa man virkelig op til 3.g'erne, og GUD, hvor var
de store. Som 3.g'er var det n&sten umuligt at tro, at man selv i tidernes
morgen havde v&ret sadan et >>kid<<.

Sandt var det, og maske kan man tage det som en eksponent for den ud-
vikling, man gennemgik pa de 3 ar. (Eller 4, 5, 6, 7, 8 . n a r m a n n u v a r

der).
Med hensyn til karakterer gjaldt det selvsagt om at score i de afsluttende

fag:
Engel(ik efter l.g, data-l&re, kemi og geografi efter 2.g og sa kom turen

til 3.g. Vel nok det mest hektiske ar. Og ikke nok med at jeg blev godt og
grundigt skoletr&l lige midt i sidste halvar, hvor det rigtig gjaldt, n& - for-
el.skel blev jeg ogsa. To mere karakter-h&mmende faktorer findes n&ppe.

Alligevel fik man hevet sig i gennem - for besta skulle man.
Og hunder&d var man, lige inden man skulle op til selve studentereksa-

m e n .

Svedeture om natten (aldrig har jeg stiftet bekendtskab med koleskabet
og toilettet sa mange gange pa sa kort tid, som i den periode), telefonop-
ringninger sent ud pa natten for at blive beroliget og berolige klassekamme-
rater. PUHA ??? Specielt eksamen i mundtlig matematik frygtede jeg. Jeg
havde vidst i alle gymnasiearene, at vi kom op i mundtlig matematik. Del
var fanden .selv!

Jeg var ,£ia dod£ien(iangst og ligbleg, at én af vennerne fra klas.sen matte
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Efter gymnasiet startede jeg pa HH (Hojere Handelseksamen) ved Kob-
mandsskolen i Kobenhavn. Det var lidt af en kontrast til SG: En gra og ke-
delig bygning med 6 etager, ingen kontakt med de andre klasser - kort sagt
en darlig atmosf&re. Selvfolgelig hang det sammen med, at man havde v&-
ret sa aktiv pa SG og her blev henvist til ingenting.

A propos en lille historie om karakterer: I faget erhvervsret fik jeg pa HH
studiet et 5-tal og var oppe i emnet >>pantebreve<<. Efter at have bestaet HH
studiet fik jeg arbejde i en pensionskasse, hvor jeg arbejdede med (hold
fast): Pantebreve.

Det siger mig noget om karakterr&s og uddannelse i almindelighed: Stor
stahej for ingenting.

Efter pensionskassen havnede jeg som kassedame hos selveste IRMA.
Det var kr&s. Op kl. 6.00 om morgenen, hjemme igen kl. 18.30 (pa hverda-
ge) og om i ryggen hele dagen pa grund af stress og forkert arbejdsstilling.

Til sidst var heldet sa med mig, da jeg efter nogle ture rundt om Statens
Teaterskole og forskellige filmselskaber havnede i et pladeselskab - og til-
med l&ser HD om aftenen. Sa heldet folger alligevel de tossede.

Ser man forst pa den uddannelsesm&ssige side af sagen, sa har vilkarene
for videre-uddannelse &ndret sig drastisk lige siden adgangsbegr&sningen
blev indfort pa hhv. medicin- og jura studierne i 1976.

Det har skabt pr&cedens og findes i dag sa at sige pa alle videregaende
udannelser - og vi har alle m&rket det.

Og det er sgu, heller ikke nemt at fa lige pr&cis det gennemsnit, man skal
have for at blive l&ge - og skal man arbejde i en bagerbutik i dag, er det en
fordel at have studentereksamen.

Horer man til den st&dige type, der absolut vil v&re det, man onskede at
blive, da man var barn - ja, sa er det bare at klo pa - sa er der da mulighed
for at na det en eller anden dag.

Nu forholder det sig bare sadan, at jeg ikke er sa overst&dig igen. Egent-
lig havde jeg en drom om at blive tandl&ge, sa farmaceut, sa cand.polit'er
og sidenhen tusind andre ting - og det er min opfattelse, at det er ens gen-
nemsnit samt de points, man kan fa gennem erhvervsarbejde (og sa lidt
held, s&fo1i'), der baner vej til dét, man ender med.

>>Sk&bnen<< er mange gange ikke det forkerte ord at bruge!
Jeg provede efter at have taget HH (hvilket ogsa var en >>sk&bne-uddan-

nelse<<, da jeg kom ind pa afbud) at skulle ud og soge arbejde. Selv med en
HH-eksamen blev det ikke meget lettere: >>Du har ikke erfaring nok<<, lod
svaret !

Sa derfor endte det med IRMA. Men jeg gav ikke op. Jeg havde bestemt
ikke t&nkt mig at ende mine dage som >>Irmapige<<. At sk&bnen sa ville, at

Studenterbillede af 3x 1982 med Morten Hechmann i overste r� kke (nr. 2 fra venstre).

hive mig op fra en sofa for jeg overhovedet kunne tage mig sammen, da de
endelig gjaldt.

Og hurra - endelig var man student.
Inden den sidste eksamen (mundtlig dansk) og selve translokationen

havde vennerne og jeg v&ret sa >>overlegne<< at lave en stumfilm netop om,
hvor slemt det var at ga op til mundtlig matematik. Vi fik selvfolgelig vor
matematik-l&rer til at spille en ond matematik-l&rer. Det var klasse ! ! !
(Tak for hj&lpen, Preben). Vi underholdt hele salen og sagde med stumfil-
men tak for 3 skonne ar pa SG - for skont har det v&ret.

Toppen pa kransekagen var nu engang at kore rundt i hestevognen. Det
glemmer jeg aldrig! Den folelse af, at alle var positive og glade og helt oppe
pa m&rkerne, det var altsa FEDT. Verden la foran ens fodder.
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jeg havnede i et pladeselskab og samtidig l&ser HD om aftenen- det er kun
godt.

Det danske uddannelsessystem er godt - men ikke tilpasset alle!
Vigtigst af alt, synes jeg, det er at papege, at det virkelig kan betale sig ik-

ke at give op.
Men hvor l&nge man kan og gider blive ved, det er selvfolgelig individu-

e l t .

Skal der v&re en forklaring pa, hvorfor f.eks. to >>lige kloge<< klarer sig
vidt forskelligt i uddannelsessystemet, mener jeg, det skyldes, at den ene
har en mor eller far, der bare klarer opvasken og stovsugningen for ved-
kommende, og fodres med lommepenge i tide og utide, mens den anden har
forsorgere, der ser anderledes pa tingene og maske ogsa er darligere socialt
stillet - sa for&ldrene og deres syn pa uddannelse i al almindelighed spiller
ogsa en rolle.

Og det er bare om at klemme pa - for man skal t&nke pa sig selv.
T&nke pa sig selv skal man i hvert til f�Ide i dag.
Maske vil nogen f01e sig tradt over t&erne, nar de l&ser det folgende, for

specielt de sidste par ar foler jeg, der har v&ret en mentalitets&ndring at
spore i gymnasiet.

Da jeg gik i gymnasiet kunne man komme som man var, der blev ikke
kigget op og ned ad én, blot fordi man ikke lige fulgte den g&ngse mode.
I slutningen af 70'erne begyndte >>Cavalet<< drengene sa smat at holde deres
indtog, det hele blev sa smat mere og mere konservativt. Det afspejler sig
ogsa helt klart i den politiske situation ved en sammenligning med for bare
5 ar siden og i dag. Man kan sa diskutere om det er politikken, der har for-
anlediget mentalitets&ndringen eller omvendt.

Nu kan jeg sa postulere: >>N&, den gang da jeg var >>ung<<, det var tider<<.
Sa nemt er det heller ikke. Vi havde ogsa vore >>fejl<<, men maske var de

af mildere grad og ikke sa markante/sk&rende.
Som eksempel herpa kan man igen fremdrage musikken, og sikkert ogsa

tojmoden. For de knap 7 ar siden, jeg startede i gymnasiet, synes jeg ikke,
at musikken og tojmoden i sa st&rk grad som i dag formede ens livsstil og
holdning.

Eksemplet pa tojmoden er i >>yuppierne<<, folk der kober toj for adskilli-
ge tusinde kroner, for der igennem at finde en livsstil.

Men bevares- disc'erne, der til daglig gar i fodformede sko findes sikkert
stadig - men i hvor stort omfang.

Sluttelig vil jeg som eksempel fremdrage to danske TV-serier som >>Sta-
tus<< over den gang og nu.

Det drejer sig om Lise Norgaards TV~serier >>Matador<< og >>Mor er major<<.

Den gang- i slutningen af 70'erne- korte TV-serien >>Matador<< hen over
TV~sk&rmen. Den gang sad Anker Jorgensen med regeringsmagten.

I serien anedes en ironisk distance til krig og milit�ret i s&rdeleshed. Det
kreative, det fantasifulde og det menneskevarme var i hojs&de, nar der
skulle grines. Man samledes om disse holdninger.

I TV-serien >>Mor er Major<< har man (Lise Norgaard) placeret kvinden
i mandens mest destruktive og afskyelige rolle. Lad os fore tanken helt ud:
Det er godt at ogsa kvinden findes i rollen som den, der trykker pa de rode
knapper, sa atombomberne udloses. Hvoi- maskulint og ligestillende! Er
det ligestilling? Jo da, ligestilling anno 1985.

Og i serien far klassens fr&kke og fantasifulde drenge buksevand. Det er
k&ft, trit og retning og hard disciplin.

Nu sidder Schluter ved magten.
V&rsgo' _ statsautoriseret underholdning i Schluters fjerde regeringsar-

og tak til Lise Norgaard for den kommercielle tids- og konjunktur rigtige
underholdning.

Jeg siger tak for ordet - og haber, I fik noget ud af det - allesammen.
M o r t e n H e c h m a n n

Student i 80'erne.

6 6 6 7



l&rere. Frygten for afskedigelser, skolelukninger og arbejdsloshed er ble-
vet dominerende samtaleemner pa mange l&rerv&relser - fremtidsangst en
dimension i mange gymnasiel&reres tilv&relse. Og selv om vi, der er ansat
nu, maske beholder vores job- ja, navnlig i sa fald - sa rejser den >>forgub-
ning<< af gymnasieskolens l&rerkorps, som uundgaeligt vil blive resultatet
af manglende tilgang af nye kolleger resten af dette artusind, temmelig
skr&mmende perspektiver for bade l&rere og elever. Sidstn&vnte vil anta-
gelig blive skr&mt langt v&k - over i andre uddannelser - ved udsigten til
omkring ar 2000 i gymnasieskolen at skulle undervises af l&rere, der stort
set alle tilhorer deres bedstefor&ldres generation !

Undei- denne krise har Soborg Gymnasium indtaget en hojst ufrivillig
avantgardeposition. Hvad der for de fleste gymnasier vil have karakter af
et sciencefictionagtigt mareridt, er for Soborg el fait accompli: l april 1984
besluttetde Kobenhavn.s Amtskommune at overflytte skolens HF-kursus til
Gladsaxe Gymnasium, hvilket omgaende blev sat i v&rk, saledes at det sid-
ste 2.HF-hold tog eksamen fra Soborg i sommeren 1985. Beslutningen om
at flytte HF-kurset ramte os som et lyn fra en klar himmel, og overflytnin-
gen har medfort, at antallet af klasser er faldet fra 25 i 1983/84 til 16 i
1985/86, samtidig med at staben af faslansatte l&rere er reduceret med ni
fra 43 til 34.

Det er lykkedes alle vore ni kolleger, stottet af rektor, l&rerradets for
mandsskab og tillidsmanden i samarbejde med Gymnasieskolernes L&rer-
forening og Kobenhavns Amtskommune, at skaffe sig andre stillinger
seks i og tre uden for gymnasieskolen. Men dette resultat var langt fra givet
pa forhand og blev forst naet inde i sommerferien 1985. Skolearet 1984/85
blev derfor et meget ubehageligt ar pa Soborg. L&rerne folte sig med god
grund under hardt pres. Mange frygtede for deres ans&ttelse, og adskillige,
der sa mulighed for det, Sogte v&k.

I denne situation var det imidlertid opmuntrende at opleve, at savel sam-
menholdet i l&rerkollegiet som samarbejdet mellem l&rerradet og skolens
ledelse snarere styrkedes end sv&kkedes under det ydre pres, og at vi pa den
baggrund kunne mobilisere den fornodne energi og enthusiasme til ilobet
af 1984/85 at forberede en omfattende p&dagogisk forsogsvirksomhed,
der skulle give Soborg Gymnasium en ny profil, nar HF-kurset var afviklet.

S v e n d H o n o r e .

Om at v&re gymnasiel&rer i
1980'erne - ved Soborg Gymnasium
Den danske gymnasieskole befinder sig i disse ar i
en krise I

Og det har den i ovrigt gjort konstant, lige siden dengang den hed la-
tinskolen og var l&rd, i hvert fald hvis man skal tro dens kritikere. I lighed
med gymnasieskolen selv har krisen doglobende &ndret karakter, og det
mest bem&rkelsesv&rdige ved den aktuelle krise er nok, at den i sa hoj grad
opleves af skolens ¢gne folk. Derfor ma en artikel om at v&re gymnasiel&-
rer i 80'erne tage udgangspunkt i denne krise- ogsa selv om det er en artikel
i skolens 25 ars jubil&umsfestskrift!

Krisen bestar kort fortalt i, at gymnasieskolen, efter at den i 10bet af
70'erne svulmede op til det tredobbelte omfang, i 80'erne er sat pa en geval-
dig slankekur. Dels som folge af den almindelige sparedille, som h&rger he-
le den offentlige sektor, men is&r fordi 80'ernes gymnasieelever skal re-
krutteres fra de sma fodselsargange, der fulgte efter introduktionen af
p-pillen i 1967.

Slankekuren er smertefuld: Mindre argange af16-19 arige betyder f&rre
gymnasieelever, f&rre gymnasieklasser og mindsket behov for gymnasie-

Fra skolearet 1985/1986 kunne vi saledes tilbyde undervisning pa ikke
mindre end tre ny forsogsgrene (ved siden af de traditionelle): En matema-
tisk-engelsk gren, hvor engelskundervisningen er fort helt op i 3.g og afslut~
tes pa hojt niveau (bl.a. med .skriftlig eksamen). En matematisk-idr&tsfag-
lig gren, hvor faget idr&t f"orekommer bade som praktisk og teoretisk fag
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i 2. og 3.g, og hvor eleverne i forbindelse med specialeskrivning skal samar-
bejde med de lokale idr&tsklubber. Og endelig en variant af den nysprogli~
ge gren, hvor faget latin i 2. g er erstattet af undervisning i datal&re. Sigtet
med alle tre grene er at tilbyde en gymnasieuddannelse og en studentereksa-
men pa niveau med de traditionelle grene men baseret pa utraditionelle fag-
kombinationer, der i hojere grad end de traditionelle kombinationer skulle
kunne imodekomme bestemte elevgruppers interesser og behov.

Det er naturligvis endnu for tidligt at vurdere, om forsogsgrenene vil ind-
fri elevernes og vore forventninger til dem, men det kan konstateres, at ele-
vernes interesse for dem pa forhand har v&ret stor. Allerede i 1985 sogte et
betragteligt antal elever Soborg Gymnasium med den begrundelse, at de fra
2.g (altsa 1986) onskede at ga pa en af de tre ny grene, og samtidig var der
i 1985 sa mange af skolens egne l.g elever, der fra 2.g valgte disse grene, at
de alle tre kunne oprettes.

Vi forestiller os, at interessen for de ny grene i de kommende ar fortsat
vil v&re stor, men skal de sikres en stabil elevtilgang, er det en betingelse,
at Soborg Gymnasium opretholdes i mindst sit nuv&rende omfang, dvs.
med fem klasser pa hvert klassetrin. Til geng�ld taler andre forhold for, at
vi ikke nu, hvor vi er reduceret til fem spor, kan onske os igen at blive stor-
r e .

Mens reduktionen af l&rerkollegiet for l&rerne var en entydigt negativ
oplevelse af amputation, hvor kollegiale band brutalt blev revet over og I�~
rerv&relset efterladt underligt halvtomt, har konsekvenserne af det lavere
klasse- og elevantal for bade l&rere og elever nemlig vist sig at v&re klart
positive. Bygningen med sin overskuelige atriumgrundplan virker ikke l&n-
gere overfyldt men rummelig. Alle elever kan nu sidde i kantinen samtidig
og pa hver sin stol. Vi har kunnet erstatte fagklassesystemet af et hjemklas-
sesystem, sa hver stamklasse har faet sit eget lokale, hvad i hvert fald elever
ne er meget glade for, mens adskillige l&rere nok savner deres (private) fag-
lokaler. Endelig har vi alle- bade elever og l&rere - faet langt bedre mulig-
hed for at kende en storre del af skolens elever pa tv&rs af klasser, grene og
h o l d .

Det har i denne sammenh&ng v&ret af stor betydning, at klassekvotien-
ten i de ny l.g klasser ved gymnasierne i Kobenhavns Amtskommune - og
altsa ogsa her pa Soborg Gymnasium - efter ars undtagelsestilstand, hvor
den har v&ret oppe pa 28, endelig fra 1985 igen er kommet ned pa de nor-
male 24. Forskellen mellem at v&re (ny) elev i en klasse med 24 og én med
28 elever, og forskellen mellem at undervise 24 elever og 28 elever ad gan-
gen, er nemlig langt storre, end tallene lader ane.

Alle disse forhold har tilsammen betydet en m&rkbar forbedring af mil-

7 0 Frafinalen i skole-DM i basketball 1964, hvor Soborg Gymnasium blev nr. 2.
A ret efter Slartede ldr�[Sgrenen.



joet pa skolen og er saledes med til at gore Soborg Gymnasium til en god
og bevaringsv&rdig arbejdsplads for elever og l&rere.

Savidt slankekuren - Soborg Gymnasium er nu landet pa sin idealv&gt.
Desv&rre lider de bevilgende myndigheder af den tvangsforestilling, at of-
fentlige institutioners stofskifte er uhelbredeligt lavt, hvorfor bevillings-
m&ssig skanekost er en betingelse for at holde idealv&gten. Hos os har det
is&r vist sig ved, at bevillingen til Iindervisningsmidler (boger, papir, lom-
meregnere, kridt, videoband mv.) i de seneste ar er blevet drastisk reduceret
(siden 1983 med 26070 malt i faste priser pr. elev). Det har gjort det yderst
vanskeligt at klare denlobende udskiftning af nedslidte og for&ldede boger
og helt umuligt i fornoden udstr&kning at anskaffe det undervisningsmate-
riale, som er nodvendigt for at opfylde kravene i nye fag og fag, der har faet

ndret deres bekendtgorelse (f.eks. i religion, som er blevet eksamensfag).
Det er naturligvis ikke muligt at gore skadevirkningerne af disse budgetre-
duktioner op med blot nogenlunde (matematisk) pr&cision, men der er
n&ppe tvivl om, at de i forste omgang har betydet irritation og nedsat ar-
bejdsgl&de hos l&rere og elever, og at de, hvis de forts&tter, i et blot lidt
l&ngere perspektiv vil udgore en trussel mod studentereksamens faglige
niveau. Den eneste trost er, at f&nomenet er ginerelt og ikke specielt for
Soborg.

Studentereksamensniveauet bestemmes dog lykkeligvis ikke blot af de
ojeblikkelige okonomiske konjunkturer, men som bekendt arbejdes der
fra politisk hold for tiden med struktur&ndringer, der skal give eleverne
storre valgfrihed mht. fagkombinationer: Undervisningsminister Bertel
Haarder har fremlagt et forslag, der gar ud pa at erstatte grengymnasiet
med et tilvalgsgymnasium. Set med gymnasiel&rerojne vil det n&ppe V�re
et fremskridt. Det vil antagelig give de enkelte skoler en masse administra-
tivt bovl, is&r i forbindelse med skemal&gningen, med darlige skemaer og
lange skoledage for elever og l&rere til folge. Det vil medfore en oplosning
af grenholdene, der i dag i 2. og 3. g fungerer som sociale enheder i omtrent
samme udstr&kning som stamklasserne, med risiko for, at mange elever i
det daglige vil fole sig mere isoleret end nu. Og endelig vil det gore det van-
skeligt at opretholde studentereksamens enhedsniveau. Mon ikke eleverne
kan sikres ogede valgmuligheder - med langt f&rre bivirkninger - ved en
mere fleksibel administration af grengymnasiet, saledes som mange forsog
i de senere ar har lagt op til?

De g&ldende bekendtgorelser for gymnasiets faglige indhold stammer
for de fleste fags vedkommende i princippet fra den sakaldt >>lille gymnasie-
reform<< i 1971, men mange af dem er i en eller anden udstr&kning revideret
siden. Ogsa pa dette omrade overvejes nu fra politisk hold en mere omfat-

Arbejdende elever i datarummet.

tende reform, hvilket ikke nodvendigvis er en darlig idé, safremt den reali-
seres i samarbejde med de faglige foreninger af gymnasiel&rere i de enkelte
fag. Det er dog vanskeligt at se, at en samlet reform af gymnasiefagenes be-
kendtgorelser skulle v&re s&rligt pakr&vet, da de g&ldende bekendtgorel-
ser i de fleste fag netop er karakteriseret ved krav om aktuel perspektivering
af fagene og ved en meget hoj grad af rummelighed, der har gjort dem til
fortr&ffelige rammer om enlobende faglig fornyelse. Rummeligheden har
ogsa v&ret en betingelse for, at den ret til medindflydelse pa undervisnin-
gen, eleverne fik i 1971, er blevet mere end en ren formalitet, ligesom den
har sikret l&rernes h&vdvundne metodefrihed et reelt indhold. Skal vi have
nye fagbekendtgorelser, ma denne rummelighed ubetinget bevares.

I det v&sentlige ligger den daglige undervisning i 80'erne i forl&ngelse af
den praksis, der udvikledes i 70'erne. Den hastige udvikling af ny viden og
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nye teorier inden for de enkelte fag, bekendtgorelseskravet om aktualitet
og elevernes medindflydelse pa undervisningen pr&senterer konstant gym-
nasiets l&rere for faglige og p&dagogiske udfordringer, som er med til at
gore vores job afvekslende og sp&ndende, men som ogsa pal&gger os en
forberedelsesbyrde, der langt overskrider den, vore kolleger havde i en ikke
alt for fjern fortid.

En stor og temmelig speciel del af denne forberedelse bestar i fotokopie-
ring af undervisningsmateriale. Det foregar i en udstr&kning, der, hvis Ty-
pografforbundet var bekendt med det, omgaende ville fore til krav om
svendebrev som typograf som betingelse for at kunne blive gymnasiel&rer!
Hver gymnasieelev far i gennemsnit ca. 1000 fotokopier om aret. Det er
mange. Alt for mange. Men hvad kan man gore andet, nar aktualiteten og
den faglige fornyelse skal sikres, og der ikke er penge til at kobe boger?

Ogsa pa anden made er gymnasiehverdagen i 80'erne pr&get af moderne
teknik. Videoband har i vid udstr&kning aflost film og lydband og spiller
en ganske stor rolle som undervisningsmiddel i en r&kke fag - navnlig in-
den for samfundsvidenskab og humaniora.

Og EDB har gjort sin entré i gymnasiekolen - som overalt - med brask
og bram.

Inden 1987 skal samtlige landets gymnasiel&rere uanset fag have v&ret
pa et 40 timers kursus: hvorefter de kan foje et tredje fag- datal&re- til de-
res embedseksamen og p&dagogikum og ga ud og undervise i det pa det 30
timers grundkursus i EDB, alle l. g klasser skal gennemga. Dilettanteri? Ja,
mon ikke! men rent faktisk gennemfores 30 timers kurserne. De skal sa fo1-
ges op af 100 timers datal&re i 2. og 3. g integreret i forskellige fag. Ideen
er god nok, men det er un&gtelig et problem, at der endnu kun findes gan-
ske lidt EDB-undervisningsmateriale pa gymnasieniveau pa markedet. Vi
har maskinerne, men vi har (n&sten) ingen programmer at kore pa dem! Pa
Soborg- som antagelig pa de fleste skoler - bliver resultatet formentlig, at
denne del af EDB~undervisningen altovervejende kommer til at forega i de
matematisk-naturvidenskabelige fag, hvor vi rader over l&rerkr&fter, hvis
kompetence pa EDB-omradet s&tter dem i stand til selv at udarbejde de
nodvendige undervisningsprogrammer.

Naturligvis er det vigtigt, at gymnasieelever som et led i deres uddannelse
bliver fortrolige med brug af EDB. (Mange aflore elever har i ovrigt denne
fortrolighed allerede, nar de kommer, og tilbringer timevis om ugen helt
frivilligt i skolens datalokaler). Men ville det ikke v&re klogtigt at synkroni-
sere indforelsen af EDB-undervisning i gymnasiet med uddannelsen af kva-
lificerede l&rere i faget og udviklingen af brugbart undervisningsmateriale
t i l d e t ?

Pa ldr� tsgymnasiet
ma ogsa I�rerne holde

sig i form.

Hvordan fungerer sa 80'ernes gymnasieskole i forhold til eleverne, og
hvordan trives de i den? Ja, Morten Hechman skriver jo om det andetsteds
i dette skrift. Men eftersom forholdet til eleverne begribeligvis er af afgo-
rende betydning for os l&rere, kan sporgsmalet nok fortjene en l&rerkom-
m e n t a r .

Af dagspressens behandling af gymnasieskolen kan man let fa det ind-
tryk, at det er i forholdet til eleverne, skolens krise i 80'erne bestar. Skal
man tro pressen, gar undervisningen stort set hen over elevernes hoveder,
mens de uinteresserede, slove og skoletr&tte skaber disciplin&re problemer
for deres l&rere, hvis de da ikke v&lger at pj&kke. Og dette samtidig med
(- hvordan det sa ellers kan forenes-), at de fedter for os og er ved at str&be
livet af hinanden i et r&s om de hoje karakterer, der kan skaffe dem ind pa
de adgangsbegr&nsede videregaende uddannelser.

Jeg ma indromme, at jeg i disse aviskarikaturer har meget vanskeligt ved
at genkende mit daglige arbejde pa Soborg Gymnasium. Ikke, at her ikke
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er problemer: Som folge af uddannelsesystemets opbygning, darlig radgiv-
ning, honette ambitioner, familiepres, truende ungdomsarbejdsloshed og
andre onder sidder der givetvis elever i gymnasiet (og nok flere end tidlige-
re) - ogsa her pa Soborg - som ville v&re mere motiveret for og bedre tjent
med en mindre teoretisk orinteret uddannelse end gymnasiets. Og selvfo1-
gelig bliver nogle elever- ogsa i 80'erne (I) - skoletr&tte, ligesom der natur-
ligvis blandt eleverne- ogsa hos os - er en del slamberter m/k, der pj&kker
og er forsommelige med deres skriftlige arbejde. Men det drejer sig om
mindretal, som trods deres problemer ikke nodvendigvis fungerer asocialt,
og som kun undtagelsesvis spiller en dominerende rolle i det daglige.

At adgangsbegr&nsningen til de videregaende uddannelser, sadan som
den praktiseres, ikke blot indeb&rer en forvridning af forholdet mellem
disse indbyrdes men ogsa medforer store urimeligheder for de uddannelses-
Sogende- herunder et pres pa studentereksamenskvotienten, som denne ik-
ke kan b&re - er ligeledes ubestrideligt. Men at konsekvensen heraf skulle
v&re et karakterr&s i gymnasieskolen sa voldsomt, at det skulle odel&gge
forholdet mellem l&rere og elever og mellem eleverne indbyrdes, det stem-
mer ikke med min oplevelse af dagligdagen i gymnasiet. Men maske er jeg
tykhudet.

Faktisk er det mit indtryk, at selvom afstanden mellem normerne i det
moderne samfund, som i stigende grad er kommercielle, hvor tid er penge
og utalmodighed derfor en dyd, og normerne i gymnasiet, som er- og nod-
vendigvis ma v&re - akademiske, med krav om en fordybelse og en forsta-
else af et stof helt ned i detaljen, der ikke er mulig uden talmodighed, at
selvom denne afstand er stor - og bestemt ikke uproblematisk for eleverne
(og l&rerne? I) i deres dagligdag - sa befinder de fleste elever sig alligevel
ganske godt i gymnasiet. Det ser de i hvert fald ud til. Det er ogsa mit ind-
tryk, at langt de fleste af dem faktisk far et rimeligt fagligt udbytte af under-
visningen, og det er min overbevisning, at dette s&tter dem i stand til bedre,
end hvis de ikke havde gaet i gymnasiet, at forsta den natur og den kultur,
de er en del af, og herigennem ogsa at forsta- og tage ansvaret for- sig selv,
samtidig med, at deres videreuddannelsesmuligheder og (heraf folgende)
erhvervsmuligheder bliver klart bedre med en studentereksamen end uden.
Lad sa v&re, at udbyttet ikke er lige stort for alle... Heri er intet nyt!

Samtidig er det mit klare indtryk, at forholdet mellem elever og l&rere i
80'ernes gymnasieskole - lige som forholdet mellem eleverne indbyrdes
gennemgaende er godt. Som jeg oplever det her pa Soborg, er dette forhold
forst og fremmest karakteriseret af en helt umiddelbar venlighed. Utallige
gange ilobet af en almindelig skoledag moder jeg pa gangene elever, der si-
ger >>hej<< og maske lige har et eller andet, de vil fort&lle eller sporge om, el-

er en drillende replik, de lige skal have fyret af, og utallige er de frikvarte-
-er, der gar med hyggelig, uformel snak med elever om fag eller alt muligt
andet. Venligheden pr&ger ogsa i almindelighed klimaet i timerne (undta-
Jelser forekommer dog!), ofte kombineret med venskabeligt drilleri og en
god portion humor pa begge sider af katederet - sp&ndende fra det grote-
ske til det subtile. Og bag alt dette ligger en respekt mellem elever og l&rere
for hinanden - og hinandens roller- uden hvilken venligheden, drilleriet og
humoren ikke var mulig.

Nej, gymnasiets krise ligger ikke i forholdet mellem elever og l&rere.
Tv&rtimod: Det er det daglige samv&r og saniarbejde med elever og kolle-
ger, der- ogsa her pa Soborg Gymnasium - trods alle problemerne stadig
gor det til et godt job at v&re gymnasiel&rer, selv om den danske gymnasie-
skole i disse ar befinder sig i en krise.

S v e n d H o n o r e

Adjunkt ved Soborg Gymnasium
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Sekre t� re rne
Erindringer, kendsgerninger, historie etc. er med i dette festskrift. Det
fremgar, at alt fungerer pa bedste made, Men- hvorfor gor det det? ja men,
det er da klart ! Det gor sadan noget da! I al beskedenhed vil vi - sekret&rer-
ne - gore opm&rksom pa, at uden kontoret - og arbejdet her - ville meget
se anderledes (kaotisk) ud. Ja men, hvad laN'er sekret&rerne da? Lad os i
fl&ng nEvne:

registrering af indgaet post og svar pa samme
indberetninger af alle slags
manedsrapporter m.m.
statistikker til diverse myndigheder
indkob og regnskab til amtet (utallige kontonr.)
Statens Uddannelsesstotte (ansogninger)
befordringsgodtgorelsesskemaer
fotokopiering, frav&rsregistrering

Dette var blot lidt af det vigtigste af den slags. Nok sa vigtigt er selvfolgelig
arbejdet med eleverne- kontorm&ssigt -. Fra det forste papir fra folkesko-
len til eksamensbevis ved afgang, har man skrevet elevnavnet utallige gange
pa f.eks. elevmapper, klasselister, frav&rslister, karakterblade og proto-
k o l l e r .

Nogle elever ser vi ofte pa kontoret - andre er >>kun<< et navn pa en liste
f o r o s .

Har vi glemt noget? Ja, udlevering af h&fteplastre, hovedpinetabletter
o s v . og telefotien I I I

(Vi prover at hj&lpe, hvor vi kan).
Kan man sige andet end, at vort arbejde er mangfoldigt - og ofte festligt.

sj�Ident et kedeligt ojeblik - men ofte lidt stresset, is&r i eksamensperio-
d e n - hvor eksamensbeviser skal skrives i sidste ojeblik. Ved translokatio-
nen foler vi, at vi ogsa har v&ret med i arbejdet med at sende et nyt >>kuld<<
a f s t e d .

Musikaktiviteter pa Soborg
Gymnasium
Det er vanskeligt i en kort artikel at sammenfatte de mange forskellige mu-
sikaktiviteter, der er foregaet pa Soborg Gymnasium i de 20 ar, hvor vi har
v&ret Mijsikl�rere her. Den obligatoriske skemalagte musikundervisning
vil vi stort set lade ligge og koncentrere os om alle de musikaktiviteter, der
foregar uden for skemaet. At der dog er en vis forbindelse mellem de to
hovedomrader, fremgar af, at der i musikfagets bekendtgorelse star, at der
ikke afholdes nogen eksamen, men et musikalsk arrangement i forarshalv-

det der almindeligvis kaldes forai-skoncerten.
I de forste 10-15 ar af denne periode byggede disse forarskoncerter v&-

sentligst pa den frivillige musikundervisning, som omfattede kor, for alle
elever, og orkester, for dem der kan spille, mens meget fa hold fra den obli-
gatoriske undervisning optradte. Der var tradition for fortrinsvis at opfore
klassiske v&rker, dels i form af solopr&stationer fra elever, der gik til spil,
og dels i form af storre v&rker, som blev indstuderet med skolens kor og or-
kester. Der var dog helt fra starten ogsa plads til den rytmiske musik, der
netop i disse ar for alvor brod igennem i ungdomskulturen (Beatles, Stones,
Dylan osv.). I starten var det mest mindre elevgrupper, der pa eget initiativ
i n d o v e d e n u m r e i s t i l m e d d e r e s f o r b i l l e d e r. S k o l e n s t o t t e d e e l e v e r n e s i n t e r -

esse for den rytmiske musik ved allerede i 1967 at anskaffe et trommesEt,
dengang noget af et S�rsyn pa en gymnasieskole. Efterhanden som vi klas-
sisk uddannede musikl&rere gennem efteruddannelseskurser og selvstudi-
um fik udbygget vores kundskaber og f&rdigheder i rytmisk musik, blev
skolens samling af elektriske instrumenter, forstErkeranl&g osv. gradvis
udbygget, og vi kunne bedre hj&lpe de mange sammenspilsgrupper, for-
uden at den rytmiske musik i stigende grad vandt indpas i bade den obliga-
toriske musikundervisning og i korets og orkestrets repertoire. Efterhan-
den forsvandt strygerne i orkestret og erstattedes af bl&sere og rytmegrup-
pe, og det er nu blevet fast skik, at holdene fra den obligatoriske undervis-
ning optr&der med et nummer til forarskoncerten.

Helle Dupont, Grete Nielsen og Bodil Sandorff Petersen
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Ligesom repertoiret har ogsa koncertfortTien skiftet i taki med de for-
skellige tidsstromninger. Ved de forste forarskoncerter i slutningen af
60'erne sad publikum (elever, for&ldre, venner og l&rere) pa de traditio-
nelt opstillede stoler&kker og lyttede and&gtigt. I for1�ngelSe af ungdoms-
oproret syntes mange, at denne koncertform var for borgerlig og stiv, og vi
eksperimenterede sa med forskellige former for cabaretagtig opstilling af
stolene omkring borde med levende lys og et par oller. Programmet starte-
de gerne med det mere koncentrationskr&vende og gik gradvist over i for-
skellige gruppers Optr�den, hvortil man kunne danse, eller man havde en
regul&r fest efter koncerten, der altid fandt sted en10rdag, senere en fre-
dag, dalordagen blev fridag. Ilobet af 70'erne gav denne koncertform for
megen uro. En del unge kom nok snarere for at opleve fest i gaden end for
at hore deres kammarater spille og synge, og desuden var der for fa
publikumspladser. Denne situation var naturligvis uholdbar, og sidst i
70'erne gik vi derfor over til at holde forarskoncerterne en aften midt i ugen
uden fest bagefter, nu igen med traditionel stoleopstilling. I starten var
der en del elevprotester, men nu synes alle at have accepteret denne form,
velsagtens ogsa fordi gr&nsen mellem optr&dende og publikum udviskes,
nar de obligatoriske hold nu ogsa optr&der.

Musikaktiviteterne har dog bestaet i meget andet end de arlige forars-
koncerter. I mange ar holdt vi en sakaldt broget musikalsk aften i festsalen
i slutningen af oktober eller begyndelsen af november. Her kunne gamle og
nye grupper vise, hvad de havde arbejdet med i lobet af efteraret, og kor og
orkester kunne optr&de med de numre, der ikke egnede sig til den arlige ju-
lekoncert i Haraldskirken, hvor repertoiret ifolge sagens natur matte have
et vist kirkeligt pr&g. Det med det kirkelige fortolkede vi efterhanden ret
vidt, saledes at ogsa rytmisk musik kunne vinde indpas i kirkerummei. Vi
tror nok, pr&st og organist blev lidt forskr&kkede, forste gang vi stillede
op med trommer og elbas i kirken for at opfore den argentinske >>Missa
Criolla<< i december 1975. Som de andre ar havde vi indovet juleprogram-
met pa en musikweekend i slutningen af november.

I begyndelsen af 80'erne var det, som om eleverne var blevet lidt tr&tte
af traditionen med broget aften og julekoncert. I hvert fald syntes bade I
rere og elever, at det ville v&re sjovere at lave et storre projekt i form af en
musical. Det blev i november 1982 til en sp&ndende opforelse af >>Hair<< og
i november 1983 af musicalen >>Frit fald<<. Begge projekter involverede ba
de kor, stort orkester, solister, dansere, skuespillere, scenefolk osv. og
kr&vede et sa intenst provearbejde, at der slet ikke var mulighed for broge
de aftner, musiklejrskole og julekoncert.

I november 1984 genoptog vi dog lidt af den tidligere tradition. Vi tog pa

Sammenspilsgruppen >)Bulder Band<< over i musiklokalet.

en 2-dages musiklejrskole til en hytte, >>Jonstrupvang<< ved Ballerup, hvor
vi selv skulle sorge for forplejninge Det blev en stor succes, som fortsatte
igen i 85. Pa disse ejrskoleophold har vi forberedt programmet til jule-
koncerten, der nu foregar i skolens fesisal. 11984 forsogte vi os med at bru-
ge kantinen (terrassesalen), men akustikken dér er alt for dod. M.h.t. re-
pertoire og aktiviteter sammenfatter julekoncerterne pa skolen pa en made
de to formal, som tidligere den brogede aften og kirkekoncerten tilgodesa.
Julekoncerten 1985 omfattede saledes bl.a. rockkantaten >>The Creation<<
med tekst fra bibelens skabelsesberetning, julesan(ye og beautyshop-sang
med en pigegruppe, samt en synthesizergruppe, der viste, hvad den havde
n a e t i l o b e t a f e f t e r a r e t .

En helt special Soborg-tradition er det s&rlige juleorkester, der medvir-
ker ved juleafslutningen den sidste skoledag for juleferien. Det bestar af sa
mange som muligt af de elever og I�rere, der spiller et instrument, ligegyl-
digt hvilket. l lobet af to korte prover indoves repertoiret af gamle og nye
julesange og folkedanse i robuste standardarragementer, hvor alle kan vE-
re med. Ofte har dette juleorkester givet mindre erfarne lyst til at forts&tte
i skolens orkester eller i en sammenspilsgruppe.
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Ogsa ved andre lejligheder i skolearet er der musikaktiviteter. Ved aspi-
rantmodet i ianuar for kommende l. g'ere og deres forEldre har skolens
bigband eller en af skolens sammenspilsgrupper ved flere lejligheder givet
et par numre, og ved sommerafslutningen har kor og orkester hvert ar bi-
draget til den festlige stemning. Derimod har der ikke v&ret megen musik-
aktivitet ved de ugentlige morgensamlinger, is&r pa grund af kantinens
meget utaknemmelige akustik. Ved de forskellige temauger og -dage, der
har v&ret afholdt i tidenslob (se s. 87) har grupper med spil, sang og dans
altid tiltrukket mange elever. Mest bem&rkelsesv&rdig var den musical,
>>Fantasien<<, som en gruppe elever fik skrevet, komponeret, indstuderet og
opfort pa 4 dage under temadagene i efteraret 1984.

Nar talen er musikaktiviteterne pa Soborg Gymnasium, er en omtale af
samarbejdet med Gladsaxe Kommune og dennes forskellige musikinstitu-
tioner uomg&ngelig. Soborg Gymnasium horte jo indtil 1975 til Gladsaxe
Kommune, og det nod vi blandt andet godt af, ved at vi ligesom kommu-
nens folkeskoler kunne tilbyde billig eneundervisning i instrumentspil og
solosang om eftermiddagen. Mange af vore elever benyttede sig af tilbudet,
der bade d&kkede traditionelle orkesterinstrumenter og klaver, guitar og
slagtoj. Ved overgangen til Kobenhavns Amt bortfaldt denne ordning. Den
enkelte elev er nu overladt til de tilbud, vedkommendes hjemkommune kan
give, hvilket betyder, at langt f&rre elever gar til instrumentundervisning,

det inspirerende f�lIeS tilbud pa skolen mangler. Samarbejdet inden for
Gladsaxe Kommune betod bl.a., at det var helt naturligt, at f.eks. kommu-
nens slagtojsgruppe optradte ved Soborg Gymnasiums forarskoncerter, at
Kennedyskolens blokflojteensemble medvirkede ved julekoncerterne i Ha-
raldskirken, og at Soborg Gymnasiums Kor optradte ved f&llesarrange-
m e n t e r i k o m m u n e n .

Mest oplagt var naturligvis samarbejdet med kommunens andet gymna-
slum, Gladsaxe Gymnasium. I foraret 1968 indstuderede de to skolers kor
Niels W. Gades dramatiske kantate >>Elverskud<< sammen med Gladsaxe
Amatorsymfoniorkester. VErket blev opfort pa Gladsaxe Teater i en sce-
nisk fremforelse med professionelle solister. Ved forarskoncerten samme
ar gentog Soborg Gymnasiums Kor >>Elverskud<< med egne solister i en
koncertopforelse, dog med klaver i stedet for orkester. Koncerten foregik
i terrassesalen, idet festsalen endnu ikke var bygget f&rdig. To ar senere,
1970, opforte de to skolers kor pa lignende made Glucks opera >>Orfeus og
Eurydike<<, dog med klaverakkompagnement. Ogsa dette V�rk blev genta-
get med egne solister ved vores skoles forarskoncert. Orfeusprojektet var
egentlig led i en udvekslingsrejse til Skotland, men da sa mange elever meld-
te sig til de to kor (ca. 40 fra hver skole), var der kun rad til at sende ét kor

af sted, og det blev Gladsaxe Gymnasiums. Soborg fik i stedet en rejse til
Gladsaxes venskabsby Klagenfurt i pasken det n&ste ar. Vores store kor,
ca. 45, havde arbejdet ih&rdigt hele vinteren med Benjamin Brittens kanta
te for orgel, kor og solister, >>Rejoice in the Lamb<< og med Henrich Schutz,
kantate >>Lobe den Herren, meine Seele<< samt et program af danske sange.
Vi var saledes velforberedte til paskekoncerterne i Klagenfurt og omegn,
hvor vi samarbejdede med den lokale musikskole. Rejsen blev meget vel
lykket. - Samarbejdet med Gladsaxe Gyninasium forte til endnu et f&lles
projekt, nemlig julekoncerterne 1973 i Buddinge Kirke og Haraldskirken,
hvor de to skolekors f&llesopgave var Vaugham Williams >>Te Deum<<,
som vi havde indstuderet pa en f&lles musiklejrskole.

I de senere ar er Soborg Gymnasiums musikalske kontakt til Gladsaxe
Kommune is&r blevet viderefort gennem vores deltagelse i forskellige >>Spil
Sammen Uger<<, hvor skolens kor sammen med andre amatorkor i Gladsa-
xe og med Gladsaxe Amatorsymfoniorkester har opfort Carl Nielsens
>>Fynsk forar<< (1979) og Gades >>Elverskud<< (1983). Soborg Gymnasiums
Kor star stadig opfort som en af fritidsforeningerne i Gladsaxe Kommune,
og det er vi glade for.

En anden samarbejdspartner for Soborg Gymnasiums Kor har v&ret
Sj&llands Symfoniorkester. Sammen med en r&kke andre gymnasiekor
har vi deltaget i sp&ndende opforelser af Haydns >>Nelsonmesse<< (sept.
1976), Carl Orffs >>Carmina Burana<< (forar 1978), Schuberts Es-dur messe
(forar 1980) og Handels >>Judsa Maccab&us<< (forar 1985). Disse koncerter
har fundet sted rundt om i Kobenhavn og pa Sj&lland, - pa de lange ture
i fElles bustransport med Gladsaxe Gymnasium. Ogsa disse vErker har
givet anledning til opforelser i uddrag pa vores egen skole eller ved julekon-
certer i Haraldskirken. BemErkelsesv&rdig er den specielle forarskoncert-
opforelse 1978 af et stort uddrag af >>Carmina Burana<< i en version for 2
klaverer, slagtoj og bl&sere og med Soborg og Gladsaxe Gymnasiums kor
og en dansegruppe af soborgl&rere.

De for omtalte sceniske opforelser af >>Elverskud<< og >>Orfeus og Eury-
dike<< forte til, at vi i foraret 1972 fik lyst til at lave vores egen operaopforel-
se pa Soborg Gymnasium. Det blev Henry Purcells >>Dido og �neas{(, en
at- musiklitteraturens &ldste operaer, oprindelig skrevet til en skoleopforel-
se. Vi havde nogle gode elevsolister og kunne dengang monstre vores eget
barok-strygeorkester. Iscenes&ttelsen blev varetaget af Ivar Bojsen og dan-
seinstruktionen af Hanne Kunckel Bojsen. Det har i arenes lob fort til et
samarbejde om fem store musikdramatiske projekter pa skolen. Det n&ste
blev musicalen >>Anni Get Your Gun<< i 1975 og allerede aret efter Kurt
Weills skoleopera >>Down in the Valley<<, der bygger pa amerikanske folk-
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s o n g s . Efter en pause pa seks ar forte samarbejdet til opforelsen af den
store rockmudical >>Hair<< 1982 i en form for totalteater. Projektet, der om~
fattede ca. 100 elever og l&rere, blev en stor succes, og det gav os lyst til n&-
ste ar at kaste os ud i Bellevueteatreis musiLalforestilling >>Frit fald<<, som
vi lavede vores egen s&rlige musikalske og dramatiske version af, igen i
f o r m a f t o t a l t e a t e r . Det var sp&ndende at arbejde med de to store forestil-
linger, men det er hardt for bade elever og l&rere at indsludere store mu-
sikdramatiske projekter ved siden af den almindelige skoleundervisning.
En pause var igen nodvendig, men nar den rigtige idé er der og f&nger hos
elever og l&rere, tager vi fat igen.

Teater pa Soborg Gymnasium
Fra 1967 til 1984 har vi produceret 16 ½ foresiilling. Men aldrig som den
>>arlige skolekomedie<<. Drivkraften har v&ret spillernes lyst og behov.
Hver forestilling er blevet spillet 3-4 gange for skolens altid vagne og loyale
publikum.

11967 blev skolens nuv&rende bygninger indviet, og Gladsaxe kommune
havde t&nkt >>stort<<: en flot festsal med neds&nkelig mur til terrassesalen
i den ene ende, en stor ophojet scene i den anden og dertil et brag af et for-
t&ppe skabt af Sv. Johansen. Alt i alt nok til at give eleverne sceneskr&k,
men det var kun en kortere overgang.

I de samme ar dukkede sma forsogsscener op i landet, sa det var godt, at
skolen ogsa radede over filmsalen, en upretentlos intimscene, som 3. b (ar-
gang 1970) dobte om til >>Lommeteateret<< pa Soborg Gymnasium. Klassen
havde pa en ekscursion til Paris set fransk urpremiere pa >>Nonnerne<< af E.
Manet. Ei helt moderne absurd stykke, hvor titelpersonerne blev .spillet af
m�nd. 3. b oversatte selv teksten og byggede filmsalen om til den uhyggeli-
ge grotte, skue.spillet foregik i. Dialogen blev instuderet, og sa pr�Sterede
klassen faktisk en Danmarkspremiere d. 23.1.1970.

Et par ar efter tog en anden 3. b initiativ til at omforme en klassisk roman
(Don Quijote) for scenen. Vi fik bevilget en uges ekskursion til Bornholm,
og der blev dialog og rekvisitter til. Resultatet trak fulde huse i filmsalen.

I begge projekter var hele klassen med pa alle fronter, saledes at under-
visning og teater blev en helhed.

Andre kla.sser forsogte sig med Holberg, Ibsen og Abell. Til temaugefe-
sten i 1978 akiualiserede og beskar 2. g >>Erasmus Montanus<< til det halve.
En kontant og sjov forestilling i fe.stsalen (se. Tove Lund s. 87).

l O ar efter ungdomsoproret i 1968 fandt en snes l&rere og to sekret&rer
sammen om at spille >>Her bor de gale<< (Andersson og Bratt). Titlen, tonen
og det at spillet foregik pa en in.stitution for sindslidende fristede til sam-
menligning med vores daglige arbejdsplads. Filmsalens nogne og lukkede
rum gav et fint spillerum for patienternes frustrerede opror i skuespillet.

En 3. type spil opstod, da nogle ganske fa elever fra forskellige klasser
valgte sig selv til at risikere en s&rligt kr&vende udfordring: >>Vi venter pa
Godot<< af S. Beckett. Forste gang i 1972 og.siden i 1983. 11972 var alt ud-
.solgt i 1983 kneb det med publikumstilslutningen.

Susanne og Knud Hentze

Hanne Kunckel Bojsen instruererforestillingen >>Hair<<.

8 5



lobet af 80'erne er elevernes smag gaet i en anden retning. MusiLals og
en ny kropsbevidsthed, der folder sig ud i dans og rytmer, er bare blevet sa-
gen nu. Tilmeldingen var Overv�1dende, da vi arrangerede skolens egen
workshop i kreativ dans og drama for et par ar siden. Vi matte doublere
kurserne sa godt, vi kunne, fordi amtets nedsatie ressourcer nu har sat
sn&vre gr&nser for den slags aktiviteter. Vi fik bistand af professionelle
l&rere udefra, og de koster penge.

Dans i dramaet (eller omvendt) havde for resten tidligt v&ret en del ar
mange forestillinger. Der opstod et spontant samarbejde med musikl&rer~
ne Knud og Susanne Heiitze, da vi satte operaen >>Dido og �neas<{ op (se.
s. 79) - og med Hanne Kunckel.

Hanne tog sig af balletindslagene og fik sat skub i en rivende udvikling
fra klassisk ballet til moderne kreativ dans. Danseholdene voksede - dren-
gene kom med; og hver gang skabte de sammen deres egen originale koreo-
grafi.

Bagefter kan man se, at monsteret i de store musicals blev til undervejs.
Der var mange trade- og mange til at spinde dem, bade de synlige og usyn-
lige. Det var vigtigt at fa skolens monster frem. at vi er amatorer, der gor
det af lyst.

Set med l&rerojne var processen et IErestykke i tv&rfaglig produkt-
orienteret erfaringsp&dagogik. Der var ingen eksamen - og dog premieren;
der var ingen censorer - og dog publikum. Musik, dansk, idr&t og form-
ning var ikke de eneste fag. Enkelte l&rere spillede storre eller mindre rol-
ler. Pedellerne opgav rollen som vicev&rt og fungerede aktivt organisato-
risk. Ole Sporring, dengang formningsl&rer, malede dekorationer med ele-
verne. Han inspirerede ogsa med sin egen kunst, f.eks. billedet >>Pigerne fra
Byggeren<<, der h&nger mellem nr. 205 og 206. Det indgik i et lysbilledshow
i >>Frit fald<<,men med vore egne elever som aktorer og fotografer >>pa eks-
cursion<< i det dengang urolige hjorne af Norrebro.

Elevernes massive tilslutning til de store opgaver som >>Annie get your
Gun<<, >>Hair<< og >>Frit Fald<< rejser sporgsmalet om tab og gevinst for den
enkelte elev og skolen som helhed.

Jeg mener, at eleven er mindre beskyttet i teaterprocessen, at der stilles
storre krav til disciplin og samspil, at medspilleren har storre ansvar for re-
sultatet, end tilfEldet er i den almindelige skemalagte, faginddelte skole.

For elevens senere liv, tror jeg, at teateroplevelsen her har banet vejen for
en frodig dialog mellem arbejdsliv og fritidsliv.

Temauger
Det liv, som musik- og teateraktiviteter fik skolen til at blomstre med gen-
nem 70'erne og 80'erne (se s. 79 og s. 85) fik vel ogsa betydning for, at for-
skellige abent-hus arrangementer og multifester efterhanden blev suppleret
med egentlige temauger.

Den forste lob af stabelen i 1976. Emnet var >>Ungdommen i samfun-
det<<. Halvandet ar senere fulgte den n&ste med emnet >>Den kuliurelle ud-
vikling fra 30'erne til i dagi<, og sidst havde vi i efteraret 1984 nogle temada-
ge, hvor Soborg Gymnasium blev forvandlet til et kulturhus. Uanset hvad
emnet/titlen har v&rei, har alle aktiviteterne haft noget med de unges egen
situation at gore, og i dem alle er der indgaet kulturelle og krealive elemen-
t e r .

Nogleordene for deltagelse i temagrupperne har v&ret >>lyst<< og >>fasci-
nation<<, hvilket har betydet, at elever og l&rere har haft mulighed for at ar-
bejde sammen pa tv&rs af grene, linier, klassetrin - og med noget helt andet
end det, den enkelte har opfattet sig som fagligt bedst egnet til.

Der har v&ret studiekredsagtige grupper, hvor man har arbejdet bade
teoretisk og praktisk, og med mange >>ud af huset<< arrangementer. De fle-
ste grupper har bade v&ret skabende og udovende. Det skal n&vnes, at tea-
ter, film, musik, dans, sport og mode har v&ret topscorere hver gang, og
at de enkelie grupper bade har skrevet tekster, komponeret, instrueret,
koreograferet, kreeret og pr&senteret resultaterne! Der har ogsa altid v&-
ret madgrupper, der har kombineret teori og praksis ved at lave mad og ser-
vere denne for de ovrige deltagere.

Madgrupperne kulminerede dog under Soborg Gymnasiums forvand-
ling til Kulturhus. Mere end en tredjedel af eleverne onskede at lave mad,
og der opstod lynhurtigt restauranter med iialiensk, fransk og vegetar kok-
kener, samt en café med sodt.

Menuerne var flotte resultaterne ligesa. Provespiserne kunne have ud-
delt mange stjerner til de forskellige kokkener for bade anvendelse af friske
ravarer, s&sonens grontsager, tilberedning af samme - og for betjening og
miljo i restauranterne.

Da eleverne selv stod for regnskaberne, fik de ogsa indblik i de proble-
mer, ei stort kokken kanlobe ind i med >>timing<< og budgettering. Tema-
ugerne slutlede alle med en temafest. Disse fester star som nogle af de bed-

Ivar Bojsen
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ste pa skolen, fordi de afslLlttede en uges f&llesskab, og fordi alle grupper
bidrog med ét eller andet til festen, enten i form af madlavning, modeshoii;,
teater/musical, dansearrangementer, planLheudstillin(yer 0.1.

Temadagene i 1984 kuliminerede med et abent hus arrangement, hvor al-
le deltagere kunne medtage fOr�ldre, soskende, tanter, onkler m.v., og
hvor ogsa lokalomradets beboere var indbudt. Arraiigementet fandt sted
enlordag formiddag. G&sterne blev bev&rtet af de forskellige restauran-
ter, og hver time underholdt de enkelte grupper med musical, modeshow og
d a n s .

En fast gruppe i temaugerne har v&i-ei nyhedsgruppen, der har formidlet
oplysninger til de enkelte grupper, og som har staet for koniakten til sam-
fundet uden for skolen. Formidlingen er dels sket ved lokale radioudsen-
delser og naturligvis - gennem den daglige avis.

Oprindeligt skulle man have direktoratets tilladelse til at bruge undervis-
ningstid pa disse aktiviteter, der havde forsogSpr�g, og man skulle efter
ugens afslutning indsende en rapport om, hvordan ugen var forlobet og
selv tage stilling til, om man syntes, at anstrengelserne stod mal med resul-
t a t e r n e .

I dag er dette ikke IEngere nodvendigt, og det er vel fordi v&rdien af sa-
danne aktiviieter, pa trods af problemer og s'Lress-situaiioner undeI'vejs, er
indlysende for de fleste.

Den arbejdsindsats, den aktivitet, det krav til den enkelte om an.si'arli(T_
hed over for siii egen gruppe og for alle grupperne er nok noget, der kan op-
veje tabet af fem skoledage.

Den f&llesskabsfolelse, der opstar i sadaniie intense dage, bevirker ogsa
et bedre miljo og en storre tryghed ved stedet baoefter, foi.di man har IErt
at arbejde sammen med Inange nye - og del er en gensidigi ki;alitet for bade
l&rere og elever at opleve hinanden i helt andre sammenh&n(ye end i timer-
n e .

I perioden fra 1976 til 1984 har situationen i samfuiiclet �ndret si(J _ det
er blevet sv&rere at I'&re ung, fordi konkurrencen om uddannelsespladser
og stillinger er blevet hardere.

Vi kan se det i undervisniiigen, hvor eleverne er laiigt Inere nialrettede
end tidligere. Mon det ogsa er det, der kan ses i de unges valg af temaorup-
per i 1976 og 1984?

Der er nemlig en markant for.skel i valgene. Ud oi'er de kreatii'e grupper,
som allerede er n�vnt, og som altid liar Vctrel iopsLorere, sa kan det IlLTN'_
nes, al i l 976 N'algte eleverne sig i langt Iiojere grad ind pa dL mere studie-
kredsorienterede grupper, end lilt'celdet var i 1984. 11976 kan ncei'iics eni-
ner som Alkohol, Narkotika, Kriminalitet og Christiania.

11984 ville de unge derimod fortrinsvis lave mad, mode og sport. De stu-
diekredsagtige grupper var fa sammenlignet med de grupper, hvor praktisk
arbejde var dominerende- og emner var bl.a. Sexuelle minorieteter, Medi-
tation og forskellige former for Psykisk Terapi!

Vi har provet mange varianter, nar det drejer sig om tema/emneuger -
og vi star parate igen, nar stemningen viser sig blandt eleverne.

T o v e L u n d
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Nuv&rende personale:
fag
t y / d a
m a t / f y / d a t a
m a t / f y
d a / t y
fr /eng
ke/fy
s a m / h i

b io /geo/ idr
d a / f r a

d a / l a t / o l d

geo/eng
fy /mat
m a t

eng /mus
eng/ f ra
mus / ty
m u s / d a
h i / r e l

m a t / f y / d a t a
s a m f

spa / f r a
b i o / i d r

geo/ idr

ansa t f r a
1 . 8 . 6 8

1 . 8 . 7 6

1 . 8 . 7 5

1 . 8 . 7 4

1 . 8 . 6 3

1 . 8 . 8 2

1 . 2 . 7 5

1 . 8 . 6 8

1 . 8 . 6 6

1 . 8 . 6 2

1 . 8 . 7 4

1 . 8 . 6 9

1 . 8 . 7 3

1 . 8 . 7 9

1 . 8 . 7 3

1 . 8 . 6 6

1 . 8 . 6 7

1 . 8 . 8 2

1 . 8 . 6 8

1 . 8 . 7 1

Jorgen Andersen
P r e b e n A n d e r s e n

Vagn Andersen
K i r s t e n A s a a

Sven Behrend
Cecilia Bjorkman
Marjon Boelskov
Hanne Kunckel Bojsen
Ivar Bojsen
Kjeld Flensborg
Annette Fugmann
Jens Peter Gjaldb&k
Birthe Lundsgaard Hansen
J a n R a s s H a n s e n

O l e H a x t h a u s e n

K n u d H e n t z e

S u s a n n e H e n t z e

S v e n d H o n o r é
Willy Hakonsson
Bjorn Iversen
Inge Jensen
Simon Kastbjerg Jensen
Bent Kraag
O l e L a r s e n

To v e L u n d
Lone Lykke-jorgensen
S o r e n M o l l e r - m a d s e n
Bir te Lunau Nielsen
Niels Thuesen Nielsen
R a l f N i e l s e n

E r i k N o r d s t r o m
Bent Stenberg Pedersen
B o d i l S c h a l d e m o s e
Peter Skaarup
H a n n e S m i d t
Inge 0stergaard-Nielsen
Aksel Jorgensen
Helle Dupont
G r e t e N i e l s e n

Bod i l Sandor ff Pe te r sen
Kirs ten S tenki lde

J A

P A

V A

K A

S B

C B

M B

H K

B O

K F

A F

P G

B H

J H

O H

K H

S H

H O

W H

B I

I J

S J

B K

O L

T L

L J

M M

B L

N T

R N

E N

B P

B S
p s

H S

1 0

A J

H D

G N

B s a

K S

1 . 1 0 . 7 9

1 . 8 . 8 1

1 . 8 . 8 2

1 . 8 . 7 3

1 . 8 . 8 1

1 . 8 . 8 0

1 . 8 . 7 5

1 . 8 . 7 3

1 . 8 . 7 6

1 . 8 . 6 1

1 . 8 . 7 8

1 . 8 . 7 0

1 . 8 . 7 5

1 . 8 . 7 1

1 . 8 . 7 1

(+ 1977) 1.11.81
1 . 1 0 . 8 0

1 . 8 . 6 7

1 . 1 0 . 7 1

1 . 8 . 8 5

h i / d a

m a t

b i o / i d r

o ld/eng
f r a / d a

f y /ke /ma t
h i / o l d

fy /ma t
f o r m / k u n s t

g e o

d a / i d r

eng/ idr
s a m f

s e k r .

s e k r .

s e k r .

b i b l .
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Gregers Fl. Petersen
Svend Aage Holm

G P

S A

pedel
ped. medhj.

1 . 5 . 8 1

1 9 . 6 . 8 5
Mere t e C lausen
Lisbe th Dons Chr i s t ensen
Poul Er ik Chr i s tensen
Borge Dall
Zsuzsanna Dyhr
P e t e r E n e v o l d s e n
Viggo Stig Fjelster
Hans Fluger
Ebbe Frydendal
To r s t e n F e s t e r
C a r l G u s t a v B l i x e n - F i n e c k e
Anne Fr i i s
Gert Minor Flensberg
Hans E r ik Gade
El len El i sabe th Garde
B r i a n G o o s e m a n

Jorn Gaugler
E s b e n L i n d G u s t a v u s s e n

Ase Gorsing
U l r i k e F o r c h h a m m e r

Niels Hemming Frandsen
Ida Birgitte Hammer
Birgit Hansen
Hans Peter Jorgen Hansen
Jesper Bordin Hansen
Jorgen Hansen
P e t e r H a n s e n

P o u l H a n s e n

Lis Ramshoj Hansen
Rasmus Lykke Hansen
Ste ff en Leo Hansen
S teen Ous ted Hansen
S v e n d J a c o b H a n s e n
Tue Fr i i s Hansen
G e r d a H a r b o m
K a r l - j o h a n H e m m e r s a m

L i d d e n P a l u d a n H e m m e r s a m
Hans Pe te r Hi lden
Mogens Hoff
P e t e r H v e t b o
Margit Molgaad Hvilsom
Kristian Hojersholt
Kirsten Haaning
Vibeke Stokkeby Ingemann
Janne Israelsson
Grethe jacob.sen

1 9 7 5

1 9 7 1 / 8 5

1 9 7 6 / 8 1

1 9 6 9 / 7 2

1 9 8 1

1 9 8 3

1 9 6 9 / 7 2

1 9 6 9 / 7 4

1 9 7 3 / 7 5

1 9 7 8 / 8 0

1 9 8 2 / 8 3

1 9 7 6 / 7 8

1 9 7 9

1 9 6 8 / 6 9

1 9 8 4

1 9 8 3

1 9 8 0

1 9 7 3 / -

1 9 8 1 / 8 2

1 9 7 9

1 9 7 7

1 9 7 2 / 7 4

1 9 7 9 / 8 0

1 9 7 5 / 7 6

1 9 7 1 / 7 8

1 9 7 5 / 7 9

1 9 7 3

1 9 6 2 / 7 8

1 9 8 2

1 9 6 9 / 7 6

1 9 7 4 / 7 7

1 9 8 1 / 8 4

1 9 7 3 / 7 5

1 9 7 9 / 8 1

1 9 6 9 / 7 7

1 9 6 9 / 8 2

1 9 6 7 / 8 0

1 9 6 8 / 7 0

1 9 6 3 / 7 9

1 9 7 0 / 8 5

1 9 8 5

1 9 7 1 / 7 2

1 9 6 7 / 7 9

1 9 7 3 / 7 6

1 9 8 2 / 8 4

1 9 7 0 / 7 2

d a / r e l

m u s

Rengoringsassistenter:
K i r s t e n F a r i z i

L o n e J e n s e n

Viv ian Jensen
Nancy Jensen
M a i b r i t t J e n s e n

G r e i h e H a n s e n

Karin Klingenberg

p s y

i d r

g e o

eng /da
eng/hi

i d r

b i o / i d r

1 . 8 . 7 6

1 . 7 . 7 8

1 . 7 . 7 8

2 0 . 8 . 8 4

2 2 . 4 . 8 3

2 2 . 1 0 . 6 6

3 . 1 2 . 8 4

eng/lat
K a n t i n e n :

Solveig Dahl Toldsted 1 . 1 . 8 0 hi / ty
m u d

e n g

r e l

r e l

s a m fFortegnelse over tidligere ansatte I�rere og vikarer:

A r s t a l

1 9 7 9

1 9 6 9 / 7 0

1 9 7 3 / 7 4

1 9 7 5

1 9 6 5 / 7 6

1 9 7 4

1 9 7 5 / 7 5

1 9 7 9 / 8 0

1 9 7 8 / 8 2

1 9 8 0 / 8 1

1 9 6 7 / 6 8

1 9 6 6 / 7 0

1 9 6 5 / 6 7

1 9 7 9 / 8 2

1 9 7 7

1 9 7 6 / 7 6

1 9 7 0 / 7 4

1 9 7 3

1 9 6 9 / 7 0

1 9 8 4 / 8 5

1 9 8 0 / 8 1

1 9 6 8 / 8 5

1 9 7 9 + 1 9 8 5

1 9 6 7 / 6 8

1 9 6 8 / 7 0

fag
Arne Skjoth Andersen
C h a r l o t t e A n d e r s e n
Erik Boye Andersen
H a n n e A n d e r s e n

L e i f K a r l o A n d e r s e n

M a r i a n n e A l e n i u s
Tove Atlung
Nie ls Pe ter Andersen
E r i k P e t e r A n d e r s e n

L a r s A n d e r s e n

K i r s t e n G a l t e n B e c h

Arne Waage Beck
J o h n B e r n t h

Claus Bjerre
K i r s t e n B o n d e

Hans J. Bregnhoj Larsen
P e t e r B r o d e r s e n

N i e l s B r o n h o l t

C h r i s t i a n B u k k e h a v e

Niels Bugge
E . W. L . O . B o w i e
Inge Bro
Susanne Langer Bang
E v a C a r s t e n s

J u d i t h C h r i s t e n s e n

b i o

e n g

l a t

i d r / b i o

geo/bio
i d r

m a t / d a t a
o l d / l a t

f y / m a t / d a t a
h i / s a m f

ke/fys
ty/fys

b i o / i d r

m u s

p s y

mat / fys
f r a

f r a

ty /gy
ke/ fy

m u

m u s

h i / r e l

i d r / m a t

r e l

b io/geo/kemi
m u s

b i o

s a m f

eng/lat
l a t / o l d

psyk
i d r

g e o

p s y

r e l

i d r

m u s

m u s

f ra /eng
f r a / d a

b i o

b i o
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T o r b e n S l e n j a c o b . s e n

Anni Margrethe Jensen
Anne Siggard Jensen
Gunnar Myrup Jensen
G r e t h e J e n s e n

A n n e L i s e J e n s e n

Inge Brondlund Jensen
Henrik Hjort Jensen
Jorgen Albrekt Jensen
Jorgen Gjesing Jensen

'iels Jorgen Teglg.Jen.sen
P i a R u d J o h a n s e n

Jens Helge Johan.%en
N i e l s E s k i l d J o h a n s e n

Poul Jorgen Johaniiesson
T o n n i J e n s e n

J e s J e s s e n

J e n s J o h a n s e n

F r a n c k J o h n s e n

Bonnie Jorgensen
Lise Jorgensen
Finn Boye Jorgensen
Ove Peter Jorgensen
Lasse Kenborg
Peter Kirkegaard
Peter Kjogx
Stig Ole Korsgade
Inge Lise Krey
Kirs ten G. Kr is toffersen
Niels Holger Krohn
Birgit Kruse
Klaus Kroigaard
Birgil Pape Kolding
Lone Emmy Klausen
Heidi Kj&r
El.se Kofoed
G o r m K o t " o e d

T e r e s e K r a b b e

Claus Ivar Kj&r
Anne Woldike Lar. sen
C l a u s L a i " s e n

Inge Larsen
V i b e k e L a s t e i n

L i sbe t Laur i t zen
Ole Visgaard Laur.sen
Astrid Birgitte Lie

1 9 8 2 / 8 5

1 9 7 5 / 7 7

1 9 8 0

1 9 7 6 / 8 2

1 9 8 1 / 8 4

1 9 8 3 / 8 4

1 9 7 8 / 7 9

1 9 8 3 / 8 4

1 9 7 9 / 8 5

1 9 7 5 / 8 5

1 9 7 9 / 8 5

1 9 8 1 / 8 4

1 9 7 3 / 7 6

1 9 7 4 / 7 7

1 9 6 9 / 7 8

1 9 7 3 / 7 8

1 9 7 0 / 7 8

1 9 7 6

1 9 6 8

1 9 6 8 / 7 1

1 9 8 3

1 9 7 6

1 9 7 4

1 9 8 3

1 9 6 8 / 7 0

1 9 7 0 / 7 2

1 9 7 4 / 7 5

1 9 7 2 / 7 3

1 9 6 3 / 7 4

1 9 7 2 / 7 4

1 9 6 3 / 6 9

1 9 7 8 / 8 0

1 9 8 2 / 8 4

1 9 8 5

1 9 7 4

1 9 7 7

1 9 7 8

1 9 7 7

1 9 8 1

1 9 7 9 / 8 5

1 9 7 3

1 9 7 5 / 7 6

1 9 7 3 / 7 6

1 9 6 6 / 6 7

1 9 8 0

1 9 7 2 / 7 4

psyk
f r a / i d r

Lisbeth Littrup
Lotte Lindberg
Vi lma L iva
Pe t e r O la f Looms
Jette L&gdsmand
Asbjorn Bondo Madsen
E l s e M a m m e n
Frede r ik Mol l e r
A d a m U r b a n M a a l o e
Hasse Re inho l t Neerbek
Jorgen Broberg Nielsen
Birgit Janet Nielsen
Stig Nohr
L i s e N o r h o l m
Gurli Agnete Nielsen
A n n e t t e O l s e n
Jorgen Ole Olsen
Frede Salling Pedersen
Elsebe th Schmid t Pede r sen
J e t t e P e t e r s e n

Elisabeth Egelund Pedersen
Lars Hedegard Pedersen
H a n n e P e d e r s e n

B e n t P e n t h i n

J o h a n n e P o u l s e n

Lise H. Meldgaard Poulsen
L i s b e t h S k o u s e n P e d e r s e n

P e t e r C l a u d i R a s m u s s e n

Mogens Rasmussen
K n u d J u s t R a s m u s s e n

P e d e r R e i m e r
J a n R e i n e m o
Palle Rosbjerg-jensen
Anne-Grete Rovbjerg-Hansen
L e i f R o m m e r
L o n e R o s e n k v i s t - j e n s e n

Ul r i ch Re incke
Johanne Ryholt
Lene Schacke
Pa l l e Grundah l Sch i f f
Erik Reinholt Skaaning
Ole Raben Smidt
Ole Hofman Sporring
John Steffen .sen
Birgittte RiskEr Svane
Anne-marie Arleth Skov

1 9 7 8 / 8 0

1 9 8 1 / 8 2

1 9 8 1 / 8 2

1 9 7 4

1 9 6 6 / 6 7

1 9 7 9 / 8 1

1 9 6 2 / 7 4

1 9 7 3 / 7 9

1 9 8 4

1 9 7 9

1 9 7 4 / 7 6

1 9 7 7

1 9 7 1 / 7 2

1 9 8 4 / 8 5

1 9 8 2

1 9 8 2

1 9 6 1 / 7 7

1 9 7 2 / 7 3

1 9 8 0 / 8 1

1 9 8 0 / 8 1

1 9 7 9

1 9 7 8

1 9 8 2

1 9 7 4 / 7 9

1 9 7 4

1 9 8 3

1 9 8 1 / 8 4

1 9 7 3 / 7 4

1 9 7 6 / 7 7

1 9 7 4 / 7 7

1 9 6 6 / 7 0

1 9 7 3 / 7 6

1 9 7 0 / 7 2

1 9 8 5 / 8 6

1 9 7 9 / 8 0

1 9 7 4 / 7 5

1 9 8 4

1 9 7 1 / 7 4

1 9 6 7 / 6 8

1 9 6 6

1 9 6 7 / 6 8

1 9 6 8 / 6 9

1 9 7 0 / 8 1

1 9 8 0 / 8 1

1 9 6 6 / 7 5

1 9 8 3 / 8 4

s a m f / f r a

s p a

f r a

k e / f v s

s a m f

gsk /ke
l a t

b i o

f r a

m u sm u 5

m a t / d a t a

m u s

ty/hi
t y

Psyk
m u s

psyk
m u s

i d r

psyk

t y
t y

h i / s a m f

g e o

m u s

m u s

e n g

eng/ idr
eng/ idr

. s a m f / h i

i d r / d af o r m

e n g

m u s

i d r

s a m r

l a i

h i / s a m r

eng/ idr
i d r

s a m f / h i

s a m f / f r a

f r a / d a

i d r

f r a / i d r

g e o

psyk

i d r

m u s

h i / s a m f

eng/old

m a t

m u s

eng/lat g e o

t y
i d r

r o r m

geo / samf
eng/ ty
da / eng

m a t

i d r

m a t

e n g

9 4 9 5



M e r e t e S a n d

J e n s E r i k S o r e n s e n

Ragna Tarpgaard
Karen Inger Thalsgard
Henrik Tolstrup
Sven Thorgaard
Claus Tovgaard
H a n n e T h u e s e n

Thomas Rorsig Thomsen
Abraham Topcagic
S o r e n T h e r k i l d s e n

Aksel Kaae Trige
B a r b a r a U t z o n

S t e e n I l i d o

E b b e V i l l a d s e n

O t t o V e r d i e r

Andras Vago
A n n e - m a r i e V o l t

Agnethe Vestentoft
Sonja Waldorff
Birgit Wamberg
V i b e k e W i b r o e

Carl Waltenburg
Bo Warming
N i e l s W i l l u m s e n

C l a u s W e s t h

B e n t e W e s t h

K a r e n W e i d i c k

Kirsten Widding
Elsebe th Zehav i
Ulf Ostergaard
Michael Aabye

1 9 7 7 / 7 8

1 9 7 8

1 9 8 3 / 8 4

1 9 6 5 / 6 9

1 9 7 1 / 7 5

1 9 6 6 / 7 0

1 9 7 6 / 7 7

1 9 8 0 / 8 2

1 9 6 9 / 8 5

1 9 8 2 / 8 5

1 9 7 7

1 9 7 9 / 8 0

1 9 6 8 / 7 0

1 9 7 2 / 7 3

1 9 7 0 / 8 2

1 9 6 8 / 7 9

1 9 7 9 / 8 1

1 9 7 9

1 9 8 5 / 8 6

1 9 6 7 / 7 0

1 9 6 9 / 7 ( )

1 9 6 8 / 6 9

1 9 6 7 / 7 9

1 9 8 1 / 8 2

1 9 8 4

1 9 6 7 / 7 9

1 9 7 3 / 8 5

1 9 8 0

1 9 7 8 / 7 9

1 9 8 4

1 . 7 . 1 9 6 1 - 3 1 . 7 . 1 9 7 5

1 9 7 8 / 7 9

-spa/fra
m a t / k e / f y

psyk

i d r

t-ra

d a / i d r

h i / r u s

i d r

s a m t "

r e l

f y /ke /ma t
m u s

m u s

f r a / r e l

d a / ' r e l

b i o

m u s

d a / i d r

m a t

d a / i d r

rel/eng
e n g

eng/ f ra
ty / la /o ld

S e k r .

Birgit Maihiasen
K i r s i e n L u n d

2 4 . 9 . 6 3 - 3 1 . 7 . 1 9 8 0

1 . 1 . 7 0 - 3 0 . 9 . 7 1

P e d e l

Prince M. Ferid
Henning Ove Jensen
Pede1171edhj�1pe1.
Bruno Poppe
Christian Kjoller
Jorgen Petersen

1 . 6 . 7 0 - 3 0 . 4 . 8 0

1 . 1 . 7 9 - 2 0 . 9 . 8 4

5 . 4 . 7 2 - 3 1 . 1 2 . 7 8

1 9 . 5 . 8 0 - 3 0 . 4 . 8 1

1 3 . 1 1 . 8 4 - 3 1 . 5 . 8 5

9 6




